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La història del Rif és una histò-
ria de lluita i resistència. El Rif és
una zona muntanyosa del nord
d’Àfrica, situada dins de les fron-
teres del Marroc, on tenen una
història i llengua pròpies que la
diferencia de la resta del territori.
Als anys  del segle passat, du-
rant la Guerra del Rif, va ser auto-
proclamada República indepen-
dent, fins que una intervenció mi-
litar francoespanyola la dissolgué.
Des de llavors nombroses perso-
nes continuen la lluita i la resis-
tència des de l’activisme, alguns
d’ells s’han hagut d’exiliar i se-
gueixen la lluita fora de les fronte-
res de la seva terra.

És el cas de nombroses perso-
nes rifenyes que viuen a Europa i,
fartes de la situació de  desempa-
rament del govern marroquí i les
institucions europees, decideixen
unir-se i agrupar forces. «Hi ha
molta comunitat rifenya a Euro-
pa, però no està organitzada, ni hi
ha res que la coordini, la idea és
fer una feina conjunta de les dife-
rents associacions i crear un refe-
rent fora del Rif», explica Houssai-
ne Metouassi, membre del Casal
Rifeny de Figueres.

Primer Congrés Mundial
Així neix el Primer Congrés Mun-
dial Rifeny, amb seu a Figueres,
que es va celebrar el passat cap de
setmana. El Casal Rifeny de Figue-
res, per la important comunitat ri-
fenya de la ciutat, va oferir-se com
acollidor de la trobada. La inten-
ció és repetir anualment a dife-
rents ciutats, «per establir siner-
gies i compartir experiències», co-
menta un rifeny participant en el
Congrés vingut des de Sant Feliu
de Guíxols.

La trobada internacional va co-
mençar divendres a La Cate amb
la recepció d’uns cinquanta rife -
nys provinents de diferents punts

d’Europa per constituir el Con-
grés. L’endemà es va dur a terme
una conferència política a càrrec
de Natàlia Sànchez, diputada de
la CUP al Parlament; Joan Plana,
tinent d’alcalde de l’Ajuntament
de Roses; Karim Baraka, intel·lec-
tual i filòsof rifeny provinent d’Ale-
manya; des de França, Mohamed
Dabouz, president de l’Associació
Izmulen pour les droits At Mzab, i
Yella Houha, activista amazic de
Shawiya; Chekebkeb Hammou,
cu nyat de Kamal Dine Fakhar, ac-
tivista amazic mort fa unes setma-
nes a la presó en vaga de fam; i, des
de Bèlgica, Musa Dunat, portaveu
de The National Assembly of Rif
(NAR). Una cinquantena de per-
sones van assistir a l’acte, que va
comptar també amb diferents ac-
tuacions musicals rifenyes i una
obra de teatre a càrrec de Tarik
Izm sobre les tortures dels presos
polítics rifenys. La jornada va con-
cloure amb un homenatge a l’es-
criptor Chacha, mort el .

Des de l’organització, assegu-
ren que l’alcaldessa Agnès Lladó
també estava convidada, però que
no van rebre confirmació.

Dues lluites paral·leles
Durant l’acte es va manifestar la
similitud de lluites entre el poble
rifeny i el català. Sànchez s’hi va
solidaritzar com la «lluita per uns
drets com exercici de sobirania» a
més de voler denunciar la repres-
sió i la condemna als activistes per
part de l’estat del Marroc i va rei-
vindicar la llibertat de tots els pre-
sos polítics rifenys. La diputada va
reflexionar sobre la tradició de
«mirar cap a Europa quan hau-
ríem de mirar cap al sud, la riera
del Mediterrani, amb la qual te-
nim més en comú».

El Congrés va finalitzar diu-
menge amb una manifestació a
Barcelona que, segons l’organit-
zació, va reunir tres mil persones.

PAOLA GARCÍA FIGUERES

Figueres acull 
el Primer Congrés
Mundial Rifeny
Tres dies de trobada política que culminen
amb una manifestació a Barcelona

EDUARD MARTÍ

A dalt, recepció i acollida dels participants al Congrés. A sota, conferència política a la plaça Catalunya.

Quin és l’origen del conegut com a Moviment Popular
del Rif (Hirak) i com neix el Casal Rifeny de Figueres?

 La tràgica mort de Mohssine
Fikri, l’octubre de 2016, va desen-
cadenar el que actualment es co-
neix com a Moviment Popular del
Rif. Fikri era un venedor ambu-
lant de peix que va ser triturat
per un camió d’escombraries
quan s’hi va introduir per resca-
tar la mercaderia que la policia
havia confiscat i llançat. La difu-
sió de les imatges d’aquest fet,

juntament amb la indignació de
la gent per la desconfiança cap a
un govern que els desempara, va
desencadenar una sèrie de revol-
tes. Les protestes es van conver-
tir en una reivindicació als drets
bàsics, en defensa d’una vida dig-
na, contra la corrupció i la bruta-
litat policial. Des de les revoltes,
més de 500 persones han sigut
detingudes i perseguides per

l’Estat marroquí. Alguns activis-
tes resten empresonats i s’en-
fronten a llargues penes peniten-
ciàries.
Per donar suport a la lluita i por-
tar-la a les institucions europees,
van néixer els comitès de suport.
El Casal Rifeny de Figueres sor-
geix fa un any com una nova for-
ma d’organització «des de l’àm-
bit municipalista», expliquen.

CASAL RIFENY DE FIGUERES
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Entrevista Miquel Soler

Miquel Soler (Roses, ) ha
jugat a molts equips de la comar-
ca: Roses –d’on va sortir–, Adepaf
i l’Escala, però per motius físics ha
hagut de mirar el bàsquet d’una
altra forma. És entrenador des de
fa dotze temporades, i a partir
d’aquesta també exercirà les fun-
cions de coordinador del Club
Bàsquet Roses. 

Com és que s’ha produït el re-
lleu en la coordinació del club
rosinc?

En David Casellas ja feia quatre
anys que ho era, i necessitava un
any sabàtic. A part que la tempo-
rada del sènior femení, en què
han perdut la categoria, l’ha des-
gastat encara més. Tot i plegar, ens
ajudarà en el que faci falta, si li ho
demanem.

Vostè té un sentiment de per-
tinença molt gran... El relleu ha-
via de ser vostè. 

Si jo havia de ser el relleu natu-
ral ja ho veurem, però sí que és ve-
ritat que vaig començar a jugar al
club quan tenia sis anys, i ja en fa
dotze que hi entreno. 

Com afronta un repte del qual
no té gaire experiència?

Agafo el repte amb ganes, sé
que hi haurà feina però en tinc ga-
nes. No tinc experiència com a tal,
però he parlat amb els dos ante-
riors coordinadors i m’han donat
quatre consells bàsics per poder
tirar endavant el projecte. He de
dir que sempre m’he envoltat de
bàsquet i de nens, fet que m’aju-
darà. És el club on he crescut com
a jugador i com a entrenador; en
tinc moltes ganes.

Què cal fer actualment al
club?

Penso que és important que
tornem a assentar les bases i apli-
quem la meva filosofia. Fins ara
s’havia treballat amb una visió
una mica diferent a la meva, ni
més bona ni més dolenta. Per tal
de fer-ho m’ajudaran la meva ger-
mana Esther Soler i l’Albert Clo-
pés.

Concreti’m una mica més so-
bre el que té pensat fer en la seva
nova etapa.

No vull descobrir Amèrica, sim-
plement hem de procurar que a
cada etapa de formació s’ensenyin
els continguts que li corresponen,
i a mesura que es vagin assolint,

créixer, sense deixar de banda que
estem educant persones. 

Una coordinació que es farà a
tres bandes, oi? Expliqui’m qui-
nes seran les tasques de cadas-
cú. 

La meva germana assumirà el
cinquanta per cent de la coordi-
nació, fet que ja ha dut a terme les
últimes onze temporades. Ella és
el contacte directe amb l’Ajunta-
ment de Roses i amb la Federació.
A Roses tenim l’inconvenient que
només disposem d’un pavelló, fet
que ens obliga a quadrar molt bé
els horaris, tenint en compte les
hores d’entrenament de cada ca-
tegoria i la resta d’entitats esporti-
ves de la vila. I l’Albert Clopés, per-
sona amb qui tinc molta confian-
ça, m’ajudarà en la part més espor-
tiva des de la segona línia, i em do-
narà un cop de mà allà on no pu-
gui arribar o no domini tant.

Parlant de bàsquet pròpita-
ment, com valora la temporada
- del Club Bàsquet Ro-
ses?

No he estat a la coordinació,
però sí que he viscut el dia a dia del
club des de ben a prop. En línies
generals no ha estat gaire bona,
sobretot pel descens del sènior fe-
mení de Segona, que venia de ser
campió de Catalunya de Tercera.
Tot i això, estem contents que la
major part del grup –jove i de la
casa– vulgui seguir, i intentarem
fer un equip competitiu a Tercera
amb la voluntat de passar-ho bé i
oblidar els maldecaps d’aquesta
passada campanya. No tenim cap
objectiu marcat quant a classifi-
cació.

I què en pensa dels petits del
club?

M’agradaria felicitar el júnior
masculí del club, que ha quedat
subcamipió de lliga de nivell A.
Aquest equip ens permet fer, la
temporada que ve, un sots-
masculí.

Com veu el futur de Roses?
No m’agrada fer previsions, el

temps ens dirà si ho fem bé. La
temporada - serem dot-
ze equips més l’escola de bàsquet,
un més que l’any pasat, ja que ens
neix un premini mixt. Vull afegir
que recuperarem fins a tretze ju-
gadors que o bé no jugaven o bé
eren en altres clubs; vull recordar
que en les darreres temporades
hem tingut una marxa continuada
de jugadors, per això ens fa espe-
cial il·lusió recuperar-los, perquè
vol dir que tenen en compte d’on
venen.

Tornarà a haver-hi un sènior
masulí a Roses?

És complicat, sobretot perquè
som a Roses i obliguem la gent a
desplaçar-se. El sots- que fa-
rem, però, que també comptarà
amb alguna incoporació, ha de ser
el futur sènior. Esperem que
aquesta temporada facin una
bona feina i siguin a la part alta de
la classificació. 

Ara, els equips que despunten
de cada club els apunten a jugar
a interterritorial. Com ho tenen
a Roses?

Difícil. La passada campanya
hem tingut només tres equips a
nivell A. Ara bé, si treballem com
s’ha de fer, potser d’aquí a tres o
quatre anys en podem tenir un, ja
que hi ha una generació molt
bona que puja. He de dir que no
ens marquem l’objectiu de fer-ho,
si de manera principal ni secun-
dària, si hi ha l’opció, encantats i
endavant.

Ja per acabar, la pregunta que
faig sempre: com veu l’entesa
entre els clubs de la comarca, és
possible fer vinculacions per

apujar el nivell?
No ho sé com a coordinador,

però fa molts anys que jugo per
aquí i ho veig complicat. Crear
equips vinculats és sempre com-
plex, i més aquí ja que no ens po-
saríem d’acord amb quins juga-
dors es trien i a on juguen. Crec
que anem molt per èpoques, on
tant pot «dominar» el Roses, el Vi-
lafant, l’Adepaf, o l’Escala. A més
a més, anar a jugar a l’entorn de Fi-
gueres és més fàcil (no sé per què)
que fer el procés a la inversa i sortir
a jugar als pobles del voltant.

Però sí que tindria molts
avantatges, no?

Sí, i tant, un d’ells resoldre la
manca d’entrenadors que tenim a
hores d’ara a la comarca. Encara
estic pendent que alguns dels
equips de la temporada vinent
tingui entrenador.

Última: el Torneig Tramunta-
ba sí que és un bon exemple de
coordinació entre els clubs, no?

Exacte. Funciona molt i molt bé
i els diferents clubs fem pinya sen-
se deixar de banda la competitivi-
tat. Des del Roses tenim clar que

volem aportar i molt en aquest
torneig i farem tot el possible per-
què cada any sigui millor. Per exe-
ple, per a aquesta sisena edició,
que es retardi la data, perquè sigui
més a prop de l’inici de lliga.
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«És el club on he crescut com a jugador
i com a entrenador; en tinc moltes ganes»

Nou coordinador del Club Bàsquet Roses. Amb molta il·lusió i amb el coneixement suficient tant de bàsquet com de gestió de grup, Soler intentarà,
juntament amb la seva germana Esther i l’ajuda d’Albert Clopés, fer del Roses un dels equips capdavanters de la comarca. A còpia de treball. 

«No m’agrada fer previsions, el temps dirà si ho hem fet bé», diu Soler. «Estem contents perquè recuperem 13 jugadors»

ROSES

Ignasi Quintana No tinc experiència,
però he parlat

amb els dos anteriors
coordinadors i m’han
donat consells bàsics»

A cada etapa
de formació cal

ensenyar uns continguts,
i a mesura que es vagin
assolint, créixer»

En general
la temporada

no ha estat gaire bona,
sobretot pel descens
del sènior femení»

Crec que anem
molt per èpoques,

on tant pot ‘dominar’
el Roses, el Vilafant,
l’Adepaf, o l’Escala»
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Miquel Soler, entrenador i coordinador del CB Roses.

L’Adepaf fitxa
experiència: Martini
(33) i Poch (36)

 El sènior masculí de l’Ade-
paf s’ha reforçat per a la
temporada vinent amb dos
jugadors de renom. Per un
costat, Litus Martini, de 33
anys, que prové de l’Escala,
també de Tercera Catalana, i
que ja havia jugat al club fi-
guerenc, i per l’altre, Sergi
Poch, de 36 anys, que ve del
Vilafant de Segona i que tor-
na al club que el va formar
com a jugador. Amb les dues
incorporacions l’equip ja té
onze jugadors.

CUJEDA
Resaltado



EMPORDA
L’artista porta «Cuando el río suena» a la Ciutadella

per tancar el festival Sons del Món ROSES 9

«He obert al món històries personals 
que fan mal i ha estat com una teràpia»

ENTREVISTA A ROSALÉN Dr. Ahmad Zaben. Msc. PhD

Optometria
Contactologia
Baixa visió
Telemedicina oftàlmica

C. Concepció, 11. Figueres. Tel. 972 50 63 86

Raül Garrido:
«Cada poble s’afanya

a tenir el seu propi
festival musical» 27www.emporda.info

SETMANARI DE L’ALT 
1,80 € 
Dimarts,
30 de juliol
del 2019
NÚMERO 2.112
FUNDAT EL 1978 
ANY XLII

OPINIÓ

Lex Ànima vol ser
la referència del
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L’entitat donarà suport a 
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Port de la Selva 
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MEur per als ports

Loa inversió permet millorar els
equipaments i serveis  19
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la Mediterrània i
l’Atlàntic en bici  29

A MÉS A MÉS

 Els seus excrements corrossionen el material urbà, vehicles i teulades  14

Cantant malgrat la pluja 

L’actuació d’Oques Grasses no va quedar
afectada per les pluges, com a passar 
amb diferents concerts de dissabte.
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BONEY M, ROSALÉN I «LA TRAVIATA» DE VERDI, TRES PLATS FORTS PER COMENÇAR EL MES
AQUESTA SETMANA TAMBÉ TORNEN LA JAZZEJADA A VILAMANISCLE I EL FESTIVAL DE CADAQUES42 A 45

L’excés de gavians ocasiona
danys econòmics a l’Escala

Roses incentiva 
el turisme
accessible

Treballa amb Multicapacitats
per facilitar la mobilitat 5
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El dimarts passat es va aprovar
a la Diputació de Girona el nou
cartipàs per al mandat -,
en el qual es troben dos altempor-
danesos de Junts per Catalunya:
la rosinca Montse Mindan i el fi-
guerenc Jordi Masquef. Aquest
nou equip està constituït per un
govern de coalició, format per
onze diputats de Junts per Cata-
lunya (JUNTS) i nou diputats
d’Esquerra Republicana de Cata-
lunya (ERC). El Cartipàs respon al
consens i l’acord programàtic en-
tre els dos grups polítics, respec-
tant els resultats obtinguts per
ambdós grups, així com al criteri
de paritat en els nomenaments
pel que fa al nombre de diputats i
de diputades. 

La Diputació de Girona torna a
tenir quatre vicepresidències: Pau
Presas i Bertran (ERC), vicepresi-
dent primer, Albert Piñeira i Bro-
sel (JUNTS), vicepresident segon,
Maria Puig i Ferrer (ERC), vice-
presidenta tercera, M. Àngels Pla-
nas i Crous (JUNTS), vicepresi-
denta quarta. 

Junts de l’Alt Empordà
Montserrat Mindan, alcaldessa
de Roses, formarà part de la Junta
de Govern de la Diputació de Gi-
rona, que estarà constituïda, a
més del president, pels diputats
Pau Presas, Maria Puig, M. Teresa
Brunsó i Eva Viñolas, d’Esquerra
Republicana, i   Albert Piñeira, M.

Àngels Planas, Jaume Dulsat, Jor-
di Camps de JUNTS. 

Mindan també assumirà la de-
legació específica de Programes
Europeus. Per la seva banda, el
seu company de partit i exalcalde
de Figueres, Jordi Masquef, ha ob-
tingut el càrrec de diputat delegat
del Servei d’Esports.

REDACCIÓ FIGUERES

Mindan, membre de la Junta
de Govern de la Diputació
El figuerenc Jordi Masquef assumeix la Delegació Específica d’Esports

CONXI MOLONS

Montse Mindan i Jordi Masquef formen part de l’equip de govern

Dilluns va tenir lloc al Consell
Comarcal de l’Alt Empordà la ses-
sió de formació de la Xarxa Rescat
que va organitzar el Departament
d'Interior, amb el suport de l’ens
comarcal. Durant la jornada, els
assistents van poder conèixer el
funcionament d'aquests disposi-
tius que s’utilitzen en situacions
d'emergència.  En municipis sen-
se policia local, normalment són
els alcaldes o regidors qui prenen
la responsabilitat de posar-se en
contacte amb el CECAT (centre
superior de coordinació i
 informació de l’estructura de pro-
tecció civil de Catalunya) a través
d’una emissora connectada a la
Xarxa Rescat. Aquestes comuni-
cacions per la Xarxa Rescat són a
tres bandes: CECAT, Ajuntament
i Consell Comarcal de l’Alt Empor-
dà.

La sessió de dilluns pretenia
formar els nous alcaldes i regi-
dors, tot i que també servia per fer
memòria a qui encara no l’ha ha-
gut d’utilitzar. Per això, se’ls va
convidar a portar l’emissora del
municipi, amb la bateria carrega-
da, i fer-ne diferents proves. Du-
rant la sessió també es va explicar
en quins moments es pot rebre
una comunicació del CECAT o
quan adreçar-se a ells, i es van do-
nar consells d’ús, sobretot per en-
tendre el llenguatge que s’empra
en les comunicacions a través
d’aquesta Xarxa. La formació en
l’ús d’aquesta emissora és bàsica
ja que en situacions d’emergència
la Xarxa Rescat resulta més ro-
busta i fiable que la telefonia mò-
bil, perquè no se satura per truca-
des; disposa de sistemes d'ali-
mentació alternatius per suportar
la manca de subministrament
elèctric, i és possible tenir localit-
zats tots els terminals i vehicles
equipats d'emissores mitjançant
un sistema GPS, cosa que permet
visualitzar en tot moment on són
cadascuna de les unitats operati-
ves.

REDACCIÓ FIGUERES

Formació de la Xarxa
Rescat a responsables
polítics municipals
En casos d’emergències
aquest sistema de
comunicació resulta més
robust i fiable que el mòbil 

EMPORDÀ DIMARTS, 30 DE JULIOL DEL 2019 15

COMARCAACTUALITAT

CUJEDA
Resaltado



El comiat de Lluís Fernández va
ser «una festa».  Així li va deixar dit
a l’empresari i president de la Fe-
deració d’Hostaleria de les Co-
marques Gironines, Antoni Escu-
dero. Però l’adeu multitudinari a
qui va ser president de l’Associa-
ció d’Empresaris d’Activitats
d’Hostaleria de l’Alt Empordà
també va ser molt emotiu per als
presents, el món de l’hostaleria,
del turisme, la política, empresa-
ris i familiars. «Al món de l’hosta-
leria representa molt perquè tots
som una mica els seus descen-
dents», va dir Escudero.

L’exalcalde de Llançà i delegat

Territorial del Govern de la Gene-
ralitat, Pere Vila, va destacar que
«ha estat molt important per en-
tendre el turisme dels anys ».
Fernández, que va morir dime-
cres de la setmana passada a Llan-
çà, va començar la seva trajectòria
professional a l’Hotel Colón de
Barcelona, amb només  anys.
Va treballar al Motel Empordà i a
l’Hotel Terraza de Roses per con-
tinuar a l’Hotel President de Fi-
gueres. A Roses, va tenir el primer
contacte amb la família Gotane-
gra i va conèixer la seva dona,
Anna Maria Punset.

Després de treballar en diver-
sos restaurants va obrir l’Hostal

del Senglar a Maçanet de Ca-
brenys i La Gacela de la Jonquera.
Finalment, s’instal·là a Llançà i
obrí una nova etapa amb la com-
pra, el , de l’Hotel la Goleta,
que tenia un restaurant, i més tard
el restaurant Els Pescadors, que
era una taverna de poble. El res-
taurant actual va néixer d’una in-
tensa remodelació el .

Va ser un dels promotors de la
creació de l’Escola d’Hostaleria
de Vilamalla, un dels fundadors
de la Federació d’Hostaleria de les
Comarques de Girona, ara n’era el
vicepresident, i també del Patro-
nat de Turisme Costa Brava Piri-
neu de Girona.

REDACCIÓ MAÇANET DE CABRENYS

Multitudinari adeu a 
Lluís Fernández a Maçanet
Des de 1985 era president de l’Associació d’Hostaleria de l’Alt Empordà

CONXI MOLONS

Per desig exprés de Fernández, el seu comiat va comptar amb una cantada d’havaneres.

NECROLÒGICA

Associació d’Empresaris d’Activitats 
d’Hostaleria de l’Alt Empordà

UNA VIDA, UNA PASSIÓ

Més de  anys dedi-
cats a l’hostaleria  i
el turisme amb
gran passió  i entu-

siasme. Tota una vida! En Lluís
entenia com ningú l’ofici i li agra-
dava dir que no només sabia fer-
ho amb honradesa. 
De molt jove va començar a tre-
ballar a l’hostaleria on va apren-
dre des de baix l’ofici, primer a
l’Hotel Colón de Barcelona i des-
prés al Terraza de Roses, al Presi-
dent, el Rally i el Motel Empordà
de Figueres fins que, com a gran
emprenedor, va poder impulsar
els seus propis negocis: el llavors
El Senglar, que poc després es
convertiria en els Caçadors de
Maçanet de Cabrenys, la Gacela
de la Jonquera, la Goleta, Els Pes-
cadors  i, finalment, el Mos de
Llançà. El  van fer la dar rera
renovació a Els Pescadors, avui
una referència gastronòmica.
A l’Hotel Terraza de Roses va co-
nèixer l’Anna Maria Punset, amb
qui va iniciar el seu projecte de
vida personal i també professio-
nal. Orgullós que els seus fills
poguessin continuar al capda-
vant dels diferents establiments,
deia que es volia jubilar del tot,
però la veritat és que no sabia es-
tar sense el contacte diari amb el
món de l’hostaleria. Gran con-
versador i amb un gran humor
que va saber conservar fins al
darrer dia.

Va recórrer el món promocionat
la seva estimada Costa Brava tot
i que tenia molt clar que el seu
món més apreciat transcorria
entre Maçanet i Llançà. Tots re-
cordem amb quina gran emoció
va rebre, el novembre passat, la
insígnia d’or i brillants de l’Asso-
ciació d’Empresaris d’Activitats
d’Hostaleria de l’Alt Empordà
que ha presidit fins a l’últim mo-
ment i durant  anys.
Home d’una gran generositat,
compromès  i altruista, va acon-
seguir fer realitat un dels grans
projectes del sector:  l’escola
d’Hostaleria de Vilamalla.
Va ser un dels grans defensors de
la cuina tradicional i del produc-
te del territori com a element
destacat de la gastronomia em-
pordanesa, sempre buscant l’ex-
cel·lència. Va ser un dels promo-
tors del col·lectiu la Cuina del
Vent i un dels fundadors de la
Federació d’Hostaleria de les co-
marques gironines i del Patronat
de Turisme Costa Brava Pirineu
de Girona. La seva gran inquie-
tud també va fer d’ell un dels pri-
mers impulsors de la creació de
producte turístic amb una ruta
de senderisme de referència: la
de Cotlliure a Cadaqués.  
Molts projectes que han deixat
un gran llegat al sector. Amb tu
l’Associació ha estat una gran fa-
mília. Gràcies pels teus consells,
president!
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GAT I GOS
PER LLUÍS PUIGBERT

INCLUSIÓ
Treballar les noves genera-
cions és treballar el futur

Ksameu fa un feina so-
cioeducativa molt im-

portant amb el jovent de la
nostra ciutat així com amb les
famílies. Es tracta d’un projecte
que compta amb un bon nom-
bre de voluntaris i unes pro-
postes d’educació en lleure
molt ben estudiades.

1

PER DAVANT

ENS HI ASSEIEM?
Un canvi de butaques que
permetrà gaudir del teatre

La setmana passada es
van començar a canviar

les butaques del Teatre el Jardí.
Un canvi que ens permetrà a
tots gaudir-ne, i més quan s’in-
ciï la nova temporada de Figue-
res a Escena, on una gran
quantitat d’espectacles enri-
quirant cultualment la ciutat.

2

CASALS D’ESTIU INCLUSIUS
Celebrem que tota la infàn-
cia pugui gaudir del casal

L’estiu és per gaudir-ho i
si ets infant, encara més.

Aplaudim les iniciatives que fo-
menten la inclusió de tota la
mainada, tinguin les dificultats
que tinguin, als casals d’estiu.
Esperem que cada cop s’ampliïn
més i arribin a cobrir tota la de-
manda.

3

Llegeixo, en un diari estranger, una nota
sobre el punt en què es trobava el go-
vern espanyol abans de les votacions
per elegir president, i que han tingut

lloc aquests darrers dies. I deia, aquesta nota,
que els polítics espanyols els falta aprendre el
significat del verb negociar, i la seva pràctica. 

La veritat és que, pel que es veu arreu, penso
que hi ha també polítics a altres països que els
costa negociar. Però ja dic costa, perquè sembla
que al final aconsegueixen arribar a certs
acords. 

Aquí sembla que no. Aquí sembla que s’és
més home o més dona si no es canvia d’opinió i
es manté la mateixa posició, malgrat adonar-se
que s’estava equivocat. O encara que no s’esti-
gués equivocat, quan es veu que mantenir-se
enrocat en una postura no facilita res, ni tan
sols la millora de la pròpia imatge, ans al con-
trari. Tancar-se en banda, negar-se al diàleg i no
voler fer concessions és l’equivalent a creure
que tota la resta estan equivocats i que l’única
postura vàlida és la que es manté.

Desgraciadament aquesta és la postura que
es veu més sovint en la política que ens envolta.
Veurem quant de temps estarem sense govern,
o amb un govern en funcions abans d’unes no-

ves eleccions, si es dona el cas. No seria la pri-
mera vegada. El  va passar igual entre
PSOE i Podem: no es van entendre per formar
govern enfront del PP i va venir en Rajoy des-
prés de passar per un bucle semblant, més de
tres-cents dies sense govern. Si es dona el cas
que ara també ens facin tornar a les urnes,
aquestes serien les quartes eleccions generals
en quatre anys... quan de fet en tocaria una
cada quatre anys...

La cultura de negociació i de diàleg és molt
baixa, i fins i tot podríem dir que nul·la. Sembla
que no s’entén que per negociar s’ha de cedir, i
que malgrat les concessions, quan s’arriba a
una bona negociació, tothom ha de tenir la sen-
sació que, malgrat perdre algunes coses, n’ha
guanyat d’altres, i mantenir un bon punt de sa-
tisfacció. D’això que s’han atrevit dir-ne nego-
ciacions, és a dir, de tot aquest enrenou que
s’ha portat a terme aquests dies entre els polí-
tics espanyols, només en queda la constatació
d’un baix nivell, no ja polític, sinó també humà,
que es desprèn de les picabaralles que han
mantingut per no arribar enlloc. Pot ser que hi
hagi noves eleccions però... si és així, sisplau,
ens poden estalviar la campanya? Ja n’hem tin-
gut ben bé prou...

QUÈ VOL DIR 
NEGOCIAR?

TRAMUNTANADES

E
stem a punt de deixar enrere un altre mes de ju-
liol que haurà marcat la realitat turística de la
nostra comarca. Basada en una economia en la
qual el sector serveis hi té un paper més que
destacat, l’afluència real de visitants durant

aquesta temporada tornarà a ser decisiva per saber com
van les coses en el calaix de moltes empreses de casa nos-
tra. Si ens centrem en el turisme, ja fa temps que, infor-
mativament parlant, ha tocat parlar de la recerca
d’excel·lència i qualitat per part d’empreses i entitats tu-
rístiques que van aprofitar els anys de crisi per a renovar
la seva oferta i instal·lacions. Aquest ha estat el cas dels
càmpings, situats a l’elit europea des de fa anys, empreses
hoteleres majoritàriament de capital familiar i els cellers i
l’aposta consolidada per l’enoturisme. El Grup Peralada
podria servir de bon exemple per a parlar d’una aposta
clara i contundent pel territori, com molt bé demostra la
important inversió que està fent en la construcció del nou
celler, cridat a ser el vaixell insígnia de la DO Empordà.

Però en el balanç de la situació turística relacionada
amb l’atractiu empordanès, no podem obviar que hi ha
diversos temes preocupants que, lluny de millorar, em-
pitjoren sense que les administracions responsables ha-

gin fet res per a posar-hi
remei. Parlem clarament
de l’etern problema del
top manta al passeig de
Roses, i de la presència
de la prostitució de car-
retera a la vista de tot-
hom en vial de trànsit in-

ternacional com és el cas
de la Nacional II entre Pont de Molins i la Jonquera. Amb-
dues situacions tenen un fort component social vinculat
a la situació de persones que no tenen unes condicions
de vida acceptables i, darrere de les quals, hi ha un com-
ponent delictiu sobradament conegut. És evident que no
hi haurà solució a tot plegat fins que les administracions
superiors responsables es prenguin la molèstia de posar-
hi remei, començant per les més altes instàncies del po-
der legislatiu tan poc procliu a ajudar la governança real
del país en aquests darrers temps. En aquests temes, si
som realistes, els ajuntaments afectats poc hi poden fer. I
no és qüestió de demanar mà dura, sinó exigir un marc
legal regulador que posi fre a situacions inacceptables.

Ens toca viure un altre estiu amb il·lusions renovades,
inversions fetes o en curs, i amb problemes endèmics que
s’haurien d’haver resolt fa molt de temps. Difícilment se-
rem un destí de qualitat si la imatge que donem és
aquesta.

UN DESTÍ TURÍSTIC QUE
NECESSITA MILLORAR

Del  de juliol al  de no-
vembre, per tot Cata-
lunya es fa el Corre-
llengua, organitzat per

la CAL (Coordinadora d’Associa-
cions per la Llengua Catalana).

Aquest any, els actes van comen-
çar a Llançà, en l’escaiença de la rei-
vindicació de la figura del poeta i es-
criptor Pere Calders, amb motiu del
è aniversari del seu traspàs. Llan-
çà va ser el seu espai de vacances, i
va estar-ne tan enamorat que ha
volgut que les seves cendres reposin
en un monòlit que hi ha a la platja
del Port de Llançà. Pere Calders i
Rossinyol (Barcelona,  de setem-

bre de  –  de juliol de ),
va ser un escriptor, periodista i di-
buixant, sobretot conegut pels seus
contes, premi d’Honor de les Lletres
Catalanes de . Va viure a l’exili
durant  anys, a Mèxic.

Amb l’acte a Llançà, on va parti-
cipar activament el grup del Corre-
llengua de Figueres, es va proclamar
el manifest d’enguany, escrit pel
president d’Òmnium Cultural, Jordi
Cuixart, empresonat amb altres lí-
ders socials i polítics a l’espera de la
sentència del Tribunal Suprem.

Un manifest que comença:
«Lluitar per la llibertat és el més bo-
nic que podem fer a la vida, i sense
cultura no hi ha llibertat possible».
I, segueix: «Som corresponsables
del llegat de dones i homes lliures,
en condicions infinitament més ad-
verses que les nostres. Dels qui mai
van renunciar a la llengua, bé fos
des de l’exili o la presó. Com Pere
Calders, que «obligat a fugir de tot

el que estimava», des de l’exili repu-
blicà a Mèxic, va seguir creant con-
tes màgics que perviuen al pas del
temps.

I acabarà el Correllengua de 
a Perpinyà, a la Catalunya Nord, en
l’escaiença de l’aniversari del des-
graciat Tractat dels Pirineus, on el
regne d’Espanya va regalar a França
una part de Catalunya;  i en ocasió
del final a Perpinyà, aquell matí del
dissabte  de novembres, a Figueres
també es realitzaran actes d’acolli-
da de la caravana que cada any fa
camí cap a Perpinyà.

El grup La Forja, amb l’impuls de
Sergi Aznar, ha assumit la tasca de
promoure el Correllengua a Figue-
res i Comarca; ells ens han substituït
a nosaltres, i pel fet de ser un col·lec-
tiu jove, intenten que els joves si-
guin els qui participin en els actes.
En principi hi ha previsió de fer un
acte amb Jovent Rosinc, a Roses, so-
bre la situació sociolingüística a la

CORRELLENGUA 2019

Maria Crehuet
Escriptora

Mn. 
Josep 
Taberner
Rector de Pals i Begur
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Quan viatgeu, aneu a les oficines de turisme?
VOX POPULI

«Acostumo a planificar amb
detall els viatges, només hi
vaig si em ve de pas; però
crec que són molt útils.»

«Hi he anat alguna vegada,
però normalment busco
llocs interesants per internet
o pregunto a l’hotel.»

CARLES BUIXÓ
PROFESSOR

ANDREA GONZÀLEZ
ESTUDIANT

«Sempre que viatjo
m’apropo a les oficines de
turisme, no hem d’oblidar
tot el que ens ofereixen.»

CRISTINA GARCÍA
PROFESSORA

«Ara no. Utilitzo internet
per conèixer els llocs a
visitar de la ciutat o on anar
a dinar. Ho trobo tot allà.»

CARLOS PELLEJERO
COORDINADOR ESCOLA DE TENNIS

PRECAUCIÓ
Els perills d’una platja 
sense vigilant

L’estiu ja és en dansa i
són molts els que aprofi-

ten per banyar-se a les magnífi-
ques platges que tenim. Abans
de banyar-nos, hem de com-
provar si és una zona perillosa i
si la platja està vigilada, perquè
ja són dues persones les que
han perdut la vida.

1

PER DARRERE

EXTERMINIS
Desconèixer la llei, 
no eximeix del compliment

Els ajuntaments realit-
zen captures i sacrificis

d’aus i altres animals sense in-
formar-se sobre aquestes pràc-
tiques. A més de ser poc èti-
ques, poc eficients i molt cruels,
són il·legals. Cal instar a fer con-
trols de població d’animals ur-
bans de manera legal!

2

REFLEXIONEM!
Joves i «botellón» de festa
major, situació deplorable

Els actes incívics i van-
dàlics van esquitxar la

nit de festa major a Navata.
Però joves  que se sumen al bo-
tellon de nit i que tenen només
12 i 13 anys és ja una realitat de
moltes festes. Cal fer una refle-
xió profunda de cap a on cami-
na la nostra societat.

3

Que el dia de la música, el  de juny, coincideix gairebé amb l’arren-
cada de l’estiu, ja vol dir alguna cosa. I és que, malgrat que la músi-
ca ens acompanya tot l’any i sovint sense adornar-nos-en, és a l’es-
tiu quan es fa més present, com si la llum i el bon temps ajudessin

que les notes es manifestin més alegres.
Certament, els dies foscos de les estacions més fredes sembla que alimentin

la tristor i les cançons vinguin plenes d’acords menors i tonades lànguides de
lletres profundes. 

En canvi el bon temps porta ritmes senzills, que ja s’anomenen «calents» i lle-
tres enganxoses que, durant anys, personatges com Georgie Dann o Rafaella Ca-
rra, han aprofitat per posar de moda amb les seves «cançons de l’estiu». Avui,
aquesta tendència potser queda un pèl arraconada, però no hi ha dubte que la
música convida més a ser degustada en climes de bonança. Per tot plegat es pot
entendre l’èxit dels festivals d’estiu que, com ha passat amb les fires temàtiques
a l’hivern, que cada poble s’ha atribuït alguna menja especial (Fira de l’oli, de la
cirera, del pa, etc.), ara tots s’estan afanyant a presentar, més enllà de la seva festa
major, algun esdeveniment musical, per acollir públic, potser fer calaix i, sobretot,
per gaudiment de veïns i visitants.

De la qualitat i quantitat del cartell dependrà del pressupost, dels anys d’ex-
periència i les pretensions, cosa que ofereix un ventall meravellós, obert a tots
els gustos i butxaques, per sort d’aquells que ens agrada gaudir de la música en
directe i passar una bona estona de relaxament, quan la lluna presideix el cel i
sol dorm per agafar forces.

Des d’una nit selecta als jardins del Castell de Peralada, amb espectacles i can-
tants de renom mundial a festes entranyables com la de dissabte passat a Navata,
on els mateixos veïns, músics aficionats, varen fer passar una vetllada d’allò més
agradable i divertida. I malgrat que vivim en un tros de país que s’abasteix bàsi-
cament del turisme i que molts dels autòctons no tenen vacances estivals, sempre
hi ha un foradet per posar-se pantalons curts i xancletes i anar a gaudir de cap-
vespres com els de Vilafant, Cap Roig, als Sons del Món, Ruïnes d’Empúries, Vi-
labertran, l’Acústica, Cadaqués, Roses i molts més.

Bona estona, convivència i entreteniment amb un bri de frescor i gran dosi de
cultura, el millor còctel estival.

Gràcies per la música i que el xou continuï.

Per desgràcia gairebé cada estiu sol apa-
rèixer alguna notícia relacionada amb
les activitats de pesca furtiva de corall a
casa nostra, i concretament, en un espai

d’especial protecció com és el cap de Creus. 
Doncs aquest any he pogut llegir com un ope-

ratiu de Mossos d’Esquadra i Inspectors de pesca
havien pogut descobrir i detenir-ne els autors que
havien extret il·legalment gairebé dos quilos
d’aquest preuat animal marí. 

De fet, i segons la notícia, es tracta de pesca-
dors, alguns dels quals tenen llicència per poder
extreure corall en aquelles zones que està autorit-
zat. Això em fa pensar que l’extracció furtiva de
corall a qui primer perjudica –abans que al medi
ambient, que al territori, que al paisatge o a la fau-
na marina– és a ells mateixos, ja que van elimi-
nant, a poc a poc, la proliferació d’aquest animal
marí que creix a un ritme aproximadament de  o
 cm cada  anys, i que el fet de viure en colònies,
si no es permet el creixement, el més probable és
que s’extingeixi.

Tan enormement voraços som que tot i saber
que en fer una cosa provoquem la seva destrucció
i potser eliminació? Doncs sembla que sí. Desco-

nec el preu de mercat que pot tenir el corall ver-
mell, però una ràpida vista per internet ens dona
una idea que els preus són molt elevats i molt pro-
bablement la demanda més alta que l’oferta; mala
cosa perquè acaba fomentant l’acció de furtius
que empobreixen i maten el mar a poc a poc.

«La paz del bosque corrompe al campesino»
hauria anotat Antonio Machado en algun marge
d’un foli del qual el director i guionista cinemato-
gràfic José Luis Borau hauria extret l’argument de
la pel·lícula Furtivos () interpretada pel recor-
dat Ovidi Montllor i guanyadora de la Conquilla
d’Or del Festival Internacional de Cinema de Sant
Sebastià. Per alguna assimilació o analogia, quan
he llegit la notícia de l’extracció il·legal de corall
vermell al cap de Creus, m’ha vingut al cap la
pel·lícula, l’ambient opressiu, la sensació de mes-
siànica destrucció del nostre entorn com una for-
ma natural, habitual, de supervivència.

Potser l’anotació de Machado, sòlida, contun-
dent, calculadament senzilla i alhora frustrant for-
ma part de la condició humana, i qui sap si els ar-
guments de la immediatesa poden ser més con-
tundents, o creïbles, que els beneficis del lent pas
del temps, amb Machado o sense.

ESTIU I MÚSICAFURTIUS
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comarca; un acte al barri de sant
Joan, sobre gitanos i català amb el
CLJF; un altre acte a l’Escala, sobre
Pere Calders, i encara un acte, a
concretar, a La Cate, amb la inter-
pretació de l’obra de teatre de Pere
Calders,  A mossegades.

Entre els objectius de la CAL, hi
ha garantir un futur digne per a la
nostra llengua; presentar la cultura
catalana com a innovadora, integra-
dora i desacomplexada, i reivindi-
car la unitat i l’oficialitat de la llen-
gua, de Salses a Guardamar i de Fra-
ga a Maó, i fins a l’Alguer (Sarde nya).

Fa uns pocs dies vaig aprendre
una paraula nova, del català del se-
gle XIII, que no està en el Diccionari
Fabra, però que té un sentit nou
avui. És la paraula solidança, del llatí
solidatio, que significava la lleialtat
i fidelitat total, absoluta i incondi-
cional del vassall envers el senyor
(dominus). El sentit nou que té avui,
sobretot amb l’Associació Solidança

S.L., és d’un compromís d’igual a
igual entre les persones i una aposta
pel medi ambient. Entre altres acti-
vitats, tenen els contenidors ver-
mells del programa Roba Amiga i
un taller de preparació per a la reu-
tilització de residus electrodomès-
tics; una entitat sense afany de lucre
amb  anys d’experiència en l’àm-
bit de l’economia social i solidària.
(solidan@solidanca.cat). També
cooperen a Gàmbia a través de Fan-

dema a Tujereng; i, per tant, procu-
rarem fer-nos entitats amigues amb
l’Associació Amb els teves mans,
que també tenim projectes de de-
senvolupament a Badibbou (Gàm-
bia).

Que la cultura catalana sigui «in-
novadora, integradora i desacom-
plexada», ens permet reinventar pa-
raules arcaiques i que tinguin un ús
i compromís social i ecològic, fins i
tot en el cor de l’Àfrica negra. 

Toni 
Salamanca
Consultor ambiental

Raül 
Garrido
Articulista

Alfons Martínez 
Puig
Historiador

L’any passat ja vaig observar, en més d’una localitat costanera, que
aquest recurs ludicoaquàtic –ideal per tocar mar, adreçat a les per-
sones amb mobilitat reduïda perquè puguin gaudir de banys de
mar i sorra– no estava prou ofertat, de fet algunes localitats no en

tenien i les que en tenien estan comptades amb els dits d’una mà, per no dir
amb el dit d’una mà. 

Enguany la situació quasi no ha variat. I això que fa un any ja fem una
crida a augmentar aquest recurs que no sols és útil per a gent gran amb
problemes de mobilitat, també tota classe de discapacitats físiques, rehabi-
litació per accidents, recepta social per a gent d’edat que li té por a l’aigua,
residències, casals, CAPs, centres cívics, etc.

Seguim veient certament cadires aquàtiques, aïllades, a llocs pròxims a
socorristes o protecció civil i úniques. Vull dir que l’oferta es limita a una
cadira allà on les veiem. No n’hi ha dues, ni tres, com jo proposo. El que
passa és que si l’única que hi ha sempre la veus buida, es podria interpretar
que la gent gran o discapacitada no la necessita. Doncs segueixo pensant
que alguna cosa no rutlla. 

En línia amb el que ja ens va ocórrer l’any passat en una de les localitats
de la costa, i és que en una xerrada amb força gent gran, la meitat dels as-
sistents ignoraven l’existència d’aquestes cadires amfíbies, que també
s’anomenen així. És clar que oferta i demanda no casen.  

Recentment vàrem tenir una grata sorpresa, la localitat és el de menys,
en veure (vàrem fotografiar) una instal·lació múltiple fixada al mar, entre la
vorera i l’aigua, de forma triangular amb un gran tendal d’uns  metres per
costat i amb cadires (aquàtiques fixes) arrenglerades a cadascun dels tres
costats, unes  per cada lateral. Una idea magnífica perquè grups de perso-
nes amb mobilitat reduïda puguin gaudir del mar, estar protegides del sol,
etc. La sorpresa o estranyesa és que aquest recurs (pot ser en aquell mo-
ment?) no era utilitzat per ningú. No hi havia cap persona. Ni una...

Dies després passem per una altra localitat, en aquest cas diré el nom, ja
que es mereixen un reconeixement, a Roses, on a la platja, a pocs metres de
l’aigua, de forma casolana, fisios i acompanyants de la residència de gent
gran de Roses, han instal·lat un gran tendal quadrat per protegir del sol, i a
sota unes  persones grans, aproximadament, algunes amb cadires de ro-
des, altres amb cadires de platja i altres amb cadires adaptades, estaven
prenent banys de sorra, d’aigua de mar, etc. Moltes amb barrets, algunes
amb banyador, totes molt satisfetes. És evident que hi ha necessitat i de-
manda, si es vol.  

CADIRES
AQUÀTIQUES 

ESPAIS BLAUS
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Entrevista Mario Fernández

El nou entrenador de la Jonque-
ra, Mario Fernández, després d’es-
tar quatre temporades a l’acadè-
mia del València ha decidit canviar
d’aires i ha optat per dirigir l’equip
fronterer. Com a jugador ha vestit
les samarretes del Peralada i del
Palamós i també ha estat jugant a
Itàlia. 

Nou entrenador de la Jonque-
ra. Com és que ha fet el pas?

Tenia ganes de tornar a casa i
co mençar una nova etapa a la vi -
da. És un projecte que m’agrada i
trobo que la Jonquera és un lloc
ideal. 

És la primera vegada que en-
trena la Primera Catalana.

Porto força recorregut i tinc for-
ça experiència. No és una cosa que
m’espanti. Tinc ganes de progres-

sar en el futbol. Amb el València
hem competit aquest any a la
Youth League i l’any passat a la
Copa del Rei. Ens hem enfrontat a
rivals com el Manchester,  Màlaga,
Atlètic de Madrid, Llevant i Villa-
real.  

Ve de l’acadèmia del futbol
base València. 

Feia quatre anys que estava a
l’Acadèmia del futbol base del Va-
lència. Durant dos anys a l’Àrea de
Formació i els dos restants a l’Àrea
de rendiment amb un paper im-
portantíssim dins el cos tècnic. 

El seu fitxatge es va anunciar
quan l’equip havia consumat el
descens?

Sí. L’equip estava a Segona Ca-
talana. Jo esperava ser a Primera.
Ens vam comprometre amb la
Jonquera a desenvolupar el pro-
jecte. 

Quina plantilla li agradaria te-
nir?

M’agradaria que pràctic. Hem
d’arriscar i ser atrevits perquè hi

haurà gent nova a la categoria. El
més important és que sigui un
equip competitiu i que sigui treba-
llat. Sobretot que sigui efectiu en
les dues àrees. Espero que els par-
tits siguin competits i que caiguin
cap al nostre costat.

Hi ha hagut molts canvis i dub-
tes sobre el futur de l’equip. 

La gent va dubtar. Quan s’ha
confirmat que la Jonquera està a
Primera hi ha gent que vol tornar.
Hem de donar-nos uns dies. 

En principi, els davanters Nico
Ortega i Denilson Rivas estan
confirmats, no?

Sí. Estan confimats. Esperem
que aportin molts gols. En Nico és
una aposta, l’havia tingut al Giro-
nès. És un jugador que vol créixer.
Intentarem que s’adapti bé. 

Pol Compte seguirà?
Estem intentant aclarir-nos. En

Pol d’entrada va tenir dubtes. 
Ara el que toca és començar

amb els entrenaments.
Estem confeccionant la planti-

lla i hem fet els primers entrena-
ments. El primer va ser el passat
dimarts.  

Què tal el calendari?
Tenim sis setmanes per prepa-

rar el debut al camp de la Guineue-
ta. Hauríem preferit debutar a
casa. Ens estrenarem contra la
Gramenet, que és un dels aspi-
rants a guanyar el títol. 

L’objectiu de la temporada?
M’agradaria que l’equip no patís

com l’any passat. Anirem a guan-

yar a tots els partits. Sempre he co-
mentat que els meus equips llui-
ten i intentarem treballar per do-
nar ensurts a més d’un. Intenta-
rem estar al més amunt possible. 

Aquest any tindrem dos
equips de la comarca a la Prime-
ra Catalana. S’hi ha afegit l’Esca-
la.

Està molt bé. M’alegro per l’Es-
cala i perSepu, que vaig jugar amb
en Sergi a Palafrugell. Ha treballat
molt i li desitjo sort. 
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«Nosaltres sortirem a guanyar 
i a donar ensurts a més d’un»

Nou entrenador de la UE La Jonquera. El tècnic palamosinc, de 45 anys, debutarà 
a Primera Catalana amb l’equip fronterer però ja té una dilatada experiència perquè
ens els darrers anys ha estat a l’Acadèmia del València CF. 

La Jonquera està confeccionant plantilla i ha iniciat els entrenaments

LA JONQUERA

Ivan Garcia

El Girona FC ha preparat un
tour per diverses localitats de la
Costa Brava per acostar-se als
seus seguidors i als visitants que
gaudeixen del nostre territori per
oferir-los activitats, concursos,
sortejos i moltes coses més. 

El Tour Costa Brava del Girona
FC va començar dilluns passat a
Llançà i visitarà fins a nou localit-
zacions diferents resseguint el li-
toral gironí i participant en algu-
nes de les festes majors d’aquests

municipis. En aquest tour hi ha
activitats per a tothom i hi ha la
possibilitat de guanyar regals di-
rectes només per participar. 

Els pròxims: l’Escala i Roses
La carpa informativa s’instal·larà
a l’Escala, a la plaça de l’Univers,
des de demà dimecres fins al di-
vendres. I el pròxim municipi de
l’Alt Empordà serà Roses però la
data encara està per confirmar.
Els horaris són de dilluns a dijous
de . h de la tarda a . h del
vespre. Divendres, dissabtes i diu-
menges, de . h a . h.

SEGONA DIVISIÓ

REDACCIÓ FIGUERES

Carpa del Girona FC
a Llançà, l’Escala i Roses

EMPORDÀ

Carpa informativa del Girona FC, a Llançà.

EMPORDÀ

Mario Fernández dirigirà la Jonquera el pròxim curs.

He tingut ganes
de tornar a casa 

i començar una nova
vida. El projecte de la
Jonquera m’agrada»

Quan s’ha
confirmat que 

la Jonquera seguirà a
Primera hi ha gent que
vol retornar a l’equip»
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Més informació:
www.roses.cat  ·  Tel. 972 252 400
www.estarriol.com  ·  Tel. 972 500 403

TRANSPORT URBÀ DE ROSES

MASSATGE FISIOTERAPÈUTIC
PUNCIÓ SECA

TÈCNIQUES MANIPULATIVES
ECOGRAFIA MUSCULOESQUELÈTICA

READAPTACIÓ ESPORTIVA
NEUROREHABILITACIÓ

GIMNÀS DE MANTENIMENT
PILATES 

NMP

Jordi Garcia Algilaga 11079
Anna Garcia Algilaga 9030

65908044
C. Vilafant, 37 2n A FIGUERES

www.globalfisiofigueres.com

 Des del mes de maig, quan just
quan va acabar-se el campionat, 
el Viladamat està treballant per 
recuperar el camp d’herba natural. 
El club té el desig que el seu estadi
torni a ser un dels millors de la co-
marca, i també de la província, i està
fent tot el possible per aconseguir-ho.
El cost del tractament l’assumeix 
el club i el consistori. A l’agost, l’enti-
tat altempordanesa també té en car-
tera la creació d’un camp annex que
servirà perquè els jugadors puguin
entrenar. La idea inicial és fer la mei-
tat d’un camp reglamentari. 

Millores en el camp
El Viladamat de
Quarta Catalana
prepara l’estadi

BASILI GIRONÈS
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 Divendres de la setmana passada
va acabar la tercera edició del cam-
pus Xavi Rey, que organitza el juga-
dor juntament amb el Grifeu-Llançà.
Els nens i nenes van poder gaudir de
cinc dies de bàsquet i diversió, a més
d’estar envoltats de jugadors profes-
sionals com el mateix Xavi Rey o el ju-
gador de l’ACB Marc Garcia. El cam-
pus és l’enèssima activitat que fa el
club pel benefici del bàsquet i del po-
ble a Llançà.

Bàsquet Acaba el
tercer campus Xavi
Rey del Grifeu-Llançà

EMPORDÀ
 El cap de setmana anterior el CN Figueres, amb Crosby Fitch i la Laia Case-
llas, va disputar el Campionat d’Espanya d’estiu Aleví, a Tarragona. Fitch va ser
tretzè en els 400 estils, i Casellas, vint-i-tresena en els 400 lliures.

Natació Fitch i Casellas, als Campionats d’Espanya

EMPORDÀ

Des del dilluns passat dia  de
juliol, ja estan obertes les inscrip-
cions per participar en les traves-
sies de natació que se celebren a
Roses coincidint amb la Festa Ma-
jor. Com en edicions anteriors,
enguany tindran lloc les tres tra-
vessies tradicionals: primera-
ment, la Travessia local Trofeu
Enric Badosa ( d’agost). La dis-
tància a nedar serà d'uns  me-
tres i el recorregut consistirà a fer

la volta als dos espigons de la riera
Ginjolers. Se sortirà de la platja de
la Punta i s’arribarà a la platja
Nova. Els dorsals (xips electrò-
nics) s’entregaran el mateix diu-
menge, de les  a les . h, a la
parada situada entre els dos espi-
gons de la riera Ginjolers. 

En segon lloc, la MiniTravessia
( d’agost),  que tindrà un recor -
regut aproximat d’uns  metres,
i consistirà a fer  metres d’ana-
da, voltar un boia i fer la tornada
( metres més). Es permetrà,
també, la participació amb mate-

rial auxiliar de flotació (en aquests
casos, però, els participants hau-
ran d’anar acompanyats d’un
adult).

El 15 d’agost, la 83a Travessia
Finalment, la Travessia al Port de
Roses (  d’agost), l’edició núme-
ro . Per a més informació sobre
els horaris, recorreguts, regla-
ment, inscripcions..., cal adreçar-
se al GEN Roses.

Les inscripcions a les diferents
proves es poden fer fins al diven-
dres dia  d’agost.

NATACIÓ

REDACCIÓ ROSES

Inscripcions obertes per participar
en les travessies de natació de Roses

La quarta edició de la Cursa de
la dona vila de Figueres ja té data,
el diumenge  de novembre. Or-
ganitzada pel Grup Iris, Associa-
ció d’afectades pel càncer de

mama, la cursa o marxa solidària
tindrà un recorregut de cinc qui-
lòmetres, i voldrà superar la xifra
d’inscrits, que creix any rere any.

Les incripcions es poden fer al
portal web www.grupiris.cat i a la
botiga Valosport (carrer Ample, 
de Figueres).

CURSA

REDACCIÓ FIGUERES

La IV cursa de la Dona de
Figueres, el 10 de novembre
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LA MOSTRA DEL VI
Figueres ostenta la capitalitat
 Aquest setembre, la Mostra del Vi
de l’Empordà, que se celebra cada
any a la Rambla de Figueres, compli-
rà el seu 35è aniversari. Una cita per
apuntar a les vostres agendes.

TALLAFOCS
Els vinyers són una eina eficaç
 L’Empordà, terra castigada pels
grans focs d’estiu, té en les seves vi -
nyes un aliat important per a aturar
l’avenç de les flames, amb el permís
de la tramuntana.

NOVA SEU
Trasllat a la plaça del Sol
 El Consell Regulador de la DO Em-
pordà estrenarà aviat una nova seu a
l’antic edifici de turisme de la plaça
del Sol de Figueres. Des de l’aire,
sembla un raïm.

Prestigi i qualitat. Dues paraules
llargament buscades en el diccio-
nari de la vida de molts produc-
tors empordanesos. Vinyataires,
cellerers, embotelladors o elabo-
radors. L’aprovació per part del
Ministerio de Agricultura, l’any
, de la Denominació d’Ori-
gen Empordà-Costa Brava per als
vins empordanesos va represen-
tar el reconeixement oficial d’un
somni. El  es va consolidar el
segell amb la seva reglamentació
dins l’àmbit català. Des d’alesho-
res, la DO Empordà no ha fet més
que créixer. I s’ha fet gran sense
perdre les seves arrels, la vincula-
ció amb el paisatge i la seva gent.

Avui els cellers de la Denomi-
nació d’Origen són el vaixell insíg-
nia de la promoció de les dues co-
marques que comparteixen nom
en els circuits de l’enoturisme.
Aquesta combinació entre l’eno-
logia, el turisme i la gastronomia
va tenir el seu punt d’inflexió l’any
 quan Lluís Tolosa va publi-

car l’exitosa Guia de l’Enoturisme
de l’Empordà, com a fruit de les
activitats generades des de les Jor-
nades l’Empordà, el paisatge com
actiu econòmic, organitzades per
l’Institut d’Estudis Empordane-
sos, Via Pirena i el SETMANARI DE

L’ALT EMPORDÀ.
L’any  va rebre el premi a la

Millor Guia d’Enoturisme d’Es-
panya en els Premis Gourmand i
aviat es va convertir en un dels mi-
llors llibres d’aquest sector en
l’àmbit internacional. Un èxit que
no hauria estat possible sense la
complicitat dels cellers i del Con-
sell Regulador, però que va aca-
bar d’obrir la porta a l’aprofita-
ment turístic de tot allò que envol-
ta el món del vi.

El Patronat de Turisme Girona

Costa Brava i la mateixa DO Em-
pordà han generat, des d’alesho-
res, activitats tan exitoses com el
Festival Vívid o la Ruta del Vi, a
més de moltes altres activitats
promocionals. 

Paral·lelament, la DO té en
marxa diverses rutes pròpies divi-
dides en tres apartats. El camí del
Vi de l’Empordà, El camí del vi i el
suro, i El camí d’enllaç. El primer
va de l’Albera a Roses i el cap de
Creus, des de Capmany i Canta-
llops fins a Roses, resseguint la
llarga oferta de cellers, castells,
monuments megalítics i pobles
encisadors, sense oblidar el pas
per Figueres, capital del triangle
dalinià i pels diferents espais mu-
seïtzats o visitables com ara els
castells de Requesens i Peralada,
les joies del romànic  o el Paratge
Natural de l’Albera.

El camí del vi i el suro té la doble
intencionalitat de promoure el vi
i la indústria surera de l’Empordà
de baix, amb espais emblemàtics
com el Museu del Suro de Palafru-

gell, les sempre sorprenents Ga-
varres o el Museu de la Pesca de
Palamós. Entre Calonge i Torrent,
l’Empordà i l’Empordanet con-
viuen amb la realitat d’un territori
carregat d’històries i llegendes.

El camí d’enllaç fa la funció que
el seu propi nom indica: unir els
diferents vèrtexs empordanesos
amb un traçat que bé podríem
considerar d’aires medievals, en-
tre la comtal vila de Castelló d’Em-
púries i els voltants de la Bisbal cap
a Peratallada, Pals o Mont-ràs. Un
camí que travessa el Parc dels Ai-
guamolls i voreja el del Montgrí,
les Illes Medes i el Baix Ter.

I en tots aquests recorreguts, la
verdor estival dels ceps ens con-
vida a resseguir vinyes i cellers. A
aturar-nos en aquests cellers de
tast amable i visita cordial. I amb
el maridatge sempre a punt d’una
cuina generosa en creativitat, pul-
cre en la presentació i sovint ve-
neradora de la tradició gastronò-
mica dels vells pescadors, els ex-
perts pagesos, el mar i la munta -
nya que tan bé saben representar
la Sirena i el Pastor com a símbols
de l’Empordà.

Trobareu el detall d’aquestes
rutes a www.doemporda.cat i
ca.costabrava.org.

SANTI COLL FIGUERES

Ceps, vinyes i cellers 
fan de l’Empordà 
la terra del bon vi
La DO Empordà, les empreses del sector i el patronat de Turisme
Girona-Costa Brava ofereixen nombroses opcions per a l’enoturisme

RUTES EMPORDANESES

Amb el maridatge, sempre 
a punt d’una cuina generosa
en creativitat, pulcre 
en la presentació i el relat
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 ACTIVITATS PER A TOTES LES
EDATS L’enoturisme es viu en família
i amb els amics en jornades de desco-
berta constant.  Una sortida entre
vinyes i boscos, per camins ancestrals
vorejats per parets de pedra seca i
paisatges reveladors.  Tots a taula
quan es tracta de tastar bons vins
amb productes de la terra que li do-
nen consistència i valor.  Les noves
generacions aprenen el cicle de la
vida vient com del treball a la vinya
en sorgeix l’elaboració de vins i caves.

De Requesens al Puigmal, d’Empú-
ries a Calonge, de Sant Pere de Rodes
al castell de Peralada, qualsevol lloc
és bo per fer-hi un tast.
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Agrícola Mas Nou - Begur
Mas Anglada-Forallac - Fonteta
Aldea De Buscarós - Capmany

Bodegas Mas Vida - Cistella
Bodegas Trobat - Garriguella

Celler Bell-Lloc - Palamós
Castell De Biart - Masarac

Caves del Castell de Perelada - Peralada
Celler Arche Pages - Capmany

Celler Cooperatiu D’Espolla - Espolla
Celler Del Pescador - Perelada
Celler Hugas De Batlle - Colera

Celler Lavinyeta - Mollet de Peralada
Celler Martí Fabra - Sant Climent Sescebes

Celler Mas Polit - Vilamaniscle
Celler Mas Romeu - Palau-savardera

Av Bodeguers - Vilamaniscle
Cellers Santamaria-Gran Recosind - Capmany

Agrícola De Garriguella-Celler Gerisena - Garriguella
Cooperativa Agrícola Mollet - Mollet de Peralada

Celler Viníric - Calonge
El Celler d´En Marc - Palamós

Empordàlia - Pau i Vilajuïga
Espelt Viticultors de l’Empordà - Vilajuïga

Celler Martín Faixó - Roses
Terra Remota - Sant Climent Sescebes
Celler Mas Patiràs - Forallac-Fonteta
Celler Gaudeamus Gelamà - Vilajuïga

Celler Mas Oller - Torrent
Celler Castelló Murphy - Rabós
Vinyes Dels Aspres - Cantallops

José Luís Díaz-Varela Somoza - Mont-ras
La Fita De Terme - Calonge

Bodegas Mas Oliu - Mont-ras
Mas Eugeni - Calonge
Clos d’Agon - Calonge

Mas Llunes - Garriguella
Masetplana - Garriguella
Masia Serra - Cantallops
Sota Els Àngels - Cruïlles

Oliveda - Capmany
Celler Marià Pagès - Capmany

Pere Guardiola - Capmany
Roig Parals - Mollet de Peralada

Mas Estela - Selva de Mar
Cellers d’En Guilla - Rabós

Vinyes d’Olivardots - Capmany
Celler Pujol Cargol - Masarac

ELS 
CELLERS 

DE LA 
DO 

EMPORDÀ
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D iuen que la selfie ha
matat el col·leccio-
nista d’autògrafs, o
quasi. Ja fa temps

que s’estan abandonant el boli i
la llibreta a favor d’una imatge
amb un famós, de vegades furti-
va, per compartir-la ràpidament
a través de les xarxes socials. Aquí
teniu un altre exemple de com la
tecnologia està alterant hàbits
que feia dècades que estaven ins-
tal·lats entre nosaltres. Recordo
haver vist fans d’algun grup –avui
serien seguidors– com oferien
racons íntims del seu cos com
a suport de les desitjades signa-
tures. Imagino que avui el sen-
yor Instagram s’afanyaria a cen-
surar aquestes fotos.

Mai he estat persona de dema-
nar autògrafs. He tingut el privi-
legi de compartir xerrades, cafès
i àpats amb gent extraordinària,
però en comptades ocasions
n’ha sortit res signat o alguna fo-
tografia. En molts casos només
en queden records, alguna de-
cepció o, fins i tot, alguna amistat
duradora. 

Quan només tenia dotze anys,
va caure a les meves mans una
foto autografiada. Era del meu
germà. En aquells dies, treballa-
va en la posada en marxa de la
sala que acolliria la dinovena edi-
ció del Festival de Benidorm, la
primera lluny de la plaça de
braus local. Us podeu imaginar
com presumia jo amb les signa-
tures dels components del grup
de moda, aquell que sempre so-
nava a la ràdio i vèiem a la televi-
sió. Molts vàrem quedar hipno-
titzats pels moviments d’un per-
sonatge quasi de goma que no
cantava als discos, però sí que ho
feia a l’escenari. Al costat d’aquell
discjòquei antillà, de nom Bobby
Farrell, brillaven les veus de Mar-
cia Barret, Liz Mitchell i Maizie
Williams. Eren Boney M., nom
curiós perquè bar rejava el prota-
gonista d’una sèrie australiana
amb una lletra amb quatre bar -
res, una per a cada integrant. 

Els autògrafs, com els discos
de vinil i els pantalons de cam-
pana de l’època, possiblement
passin a millor vida. Ara bé, la
música de Boney M., ara liderats
per  Maizie Williams, segueix in-
combustible com demostraran
divendres a la Ciutadella de Ro-
ses. Càmeres a punt?

DEL FETITX 
DE L’AUTÒGRAF 
A LA SELFIE 

Botxi Minic torna al FC l’Escala de Primera Catalana i també 
és el nou regidor d’Esports de l’Ajuntament. Pàg. 30-31

«Sense el fitxatge de Pau Ribas hauria 
estat difícil que jo retornés a l’Escala»

ESPORTS

Alfons Martínez és el regidor de Cultura i Turisme
a l’Ajuntament de Figueres. Pàg. 6

«Ens hem trobat el pressupost molt
per sota del que hauria d’estar»

ENTREVISTA
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Més de cent jugadors
en el tercer campus
Dynamo Stars  7

 Multicapacitats col·labora amb l’Ajuntament per facilitar l’accés a persones amb minusvalidesa  5

El Campionat de Vòlei
Platja acaba dissabte 
a Santa Margarida  7

La plaja de Roses compta amb
una passera per accedir a

l’aigua amb cadira amfíbia.

ANDREA BOLCATO

Roses aposta pel 
turisme accessible

La Pi i Sunyer
s’ampliarà fins 
a 22 habitatges

La cooperativa treballa,
des de fa  anys, per 
al benestar de la gent gran 5

Milloren
les instal·lacions
de Mas Oliva

Les obres incrementen la
seva accessibilitat i creen un
espai de serveis annexos  6
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Nova estratègia
en la lluita contra 
el top manta

Enguany s’aposta per policies de
paisà i diàleg amb venedors2 I 3

Boney M., Morat i Rozalén 
tanquen la millor edició
de Sons del Món 9

Consulteu totes les
activitats programades
per aquest agost  11

El regidor de Seguretat i Govern Obert explica 
el seus reptes al nou consistori de Roses  10

«És una de les fites vitals que tindré
a la vida i em fa molta il·lusió»

ENTREVISTA A JOAN  PLANA

Mohamed El Amrani:
«Els dies en què es

pot fer caixa cada cop 
són menys» 12
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ROSES
TOP MANTA L’Ajuntament de Roses deixa de contractar seguretat privada
i opta per la policia de paisà per aturar la venda ambulant al municipi.

El top manta és un dels principals
maldecaps que sobrevola cada estiu
l’Ajuntament de Roses. Tots els par-
tits, menys Ciutadans, han governat
en l’última dècada i cap ha aconse-
guit evitar la presència de venedors
ambulants. L’estiu passat, el govern
del PDeCat i de Gent de Roses va
contractar seguretat privada per
augmentar la presència policial al
passeig marítim, però tampoc va
funcionar. Abans, altres consistoris
ja ho havien intentat pintant un
carril bici i posant parades on els
manters normalment estenen la
seva mercaderia.

El mateix executiu que va decidir
contractar agents privats, aquest
any ha preferit no tornar-ho a fer.
L’alcaldessa Montse Mindan (PDe-
Cat) lamenta que la iniciativa «no va
donar els resultats esperats» i el nou
regidor de Seguretat, Joan Plana
(ERC), ho justifica remarcant que
l’actuació de la seguretat privada
«està molt limitada per falta de com-
petències». «Parlaven amb els man-
ters i se n’anaven. No va servir de
res», critica una dependenta d’una
botiga que està davant de la platja.
Enguany, però, s’ha optat per refor-
çar el nombre de policies locals de
paisà i, de moment, els mateixos
manters ratifiquen que és una fór-
mula eficient: «Aquest estiu ja ens
han tret diverses vegades el que ve-
nem, ens ho prenen tot i ens deixen
sense res», es queixa Serigne Falilou,
que és el president de l’Associació
Ayuda África i que actua de portaveu
dels manters rosincs.

Plana protesta que la solució al
top manta s’escapa de les compe-
tències de l’Ajuntament i que «és un
problema global que s’ha d’abordar
sobretot des del vessant social». L’al-
caldessa opina el mateix i afegeix
«que s’hauria d’endurir el codi pe-
nal, almenys pel que fa a reinci-
dents».

Quatre acords
Com a mal menor, l’executiu ja s’ha
reunit amb Falilou i han arribat a
quatre acords: els manters evitaran
enfrontaments amb la policia, man-

tindran el passeig marítim i la platja
neta, no ocuparan el carril bici i evi-
taran que augmenti el nombre de
venedors ambulants.

A principis d’estiu, abans que es
reunissin Falilou, el regidor de Se-
guretat, l’alcaldessa i un membre del
cos policial rosinc, s’havien produït
dos lleus enfrontaments entre
agents i manters, segons informa el
mateix Plana. Després de l’acord, no
s’ha repetit cap situació similar i s’ha
aconseguit que els manters no ocu-
pin el carril bici o embrutin la platja,
com havia ocorregut en anys ante-
riors.

Falilou, però, no està gaire satisfet
amb el pacte. Titlla l’Ajuntament de

«poc humanitari» i l’acusa de no te-
nir en compte la situació dels seus
companys. Explica que va proposar
a la reunió un mercat com el de Sant
Pere Pescador o Empuriabrava.
«Nosaltres volem tenir la nostra pa-
rada i pagar impostos com tothom»,
diu enfadat el líder del top manta de
Roses. El regidor de Seguretat, però,
assegura que aquesta via no arregla-
ria res, ja que «les parades entrarien
a concurs públic i molts venedors
ambulants no tenen papers, i tam-
poc es té la garantia que amb el mer-
cat deixés d’haver-hi manters».

La situació dels manters
«La majoria tenen papers i venen a
fer de manters per treure’s uns in-
gressos extres», protesta una boti-
guera de la platja, que contradiu la
versió d’en Falilou. El que s’ha erigit
com a portaveu del top manta rosinc
assegura que la majoria dels seus
companys «té papers, però que no
es poden dedicar a cap altra cosa
perquè no hi ha gaires empreses que
ens vulguin».

Molts d’ells en prou feines parlen
espanyol, no tenen vehicle ni el mí-
nim per viure. I els costa molt trobar
habitatge, ja que «pel fet de ser ne-
gres i manters» no els volen llogar
res. Falilou també explica que s’es-

tan sis mesos a Roses i sis mesos a
Andalusia, on fan de jornalers en
unes condicions de treball pèssi-
mes.

A més, la majoria ha d’enviar di-
ners a la seva família al país d’origen.
Com en Hasan, que va arribar en
pastera a Tenerife des de Nigèria
amb  immigrants més, quatre dels

quals, en arribar a l’illa canària, ja es-
taven morts.

Fa cinc anys que està aquí i té 
anys. «Si hagués venut aquestes sa-
bates, me n’hauria anat ben de pres-
sa a comprar menjar», diu en fran-
cès en Hasan, després que un turista
finalment hagi decidit no comprar-
les.

Policies de paisà i acords
amb els venedors 
per aturar el top manta
 Negocien evitar enfrontaments amb la policia, que no augmenti el nombre 
de venedors ambulants, mantenir la zona neta i no ocupar el carril bici

ROSES

Gerard Fageda

Al passeig marítim de Roses és habitual
trobar parades de manters.

10 ANYS

de governs de tots colors 
sense trobar la solució
 Tots els partits, menys Ciuta-
dans, han governat en l’última
dècada i cap ha aconseguit evitar
la presència de venedors ambu-
lants. L’estiu passat, el govern del
PDeCat i de Gent de Roses va
contractar seguretat privada per
augmentar la presència policial al
passeig marítim, però tampoc va
funcionar. Abans, altres consisto-
ris ja ho havien intentat pintant
un carril bici i posant parades on
els manters normalment estenen
la seva mercaderia. G.F.

LA XIFRA

A.B.

L’Ajuntament ha col·locat panells informatius sobre les sancions.

EMPORDÀ

Una solució 
seria endurir 

a regulació del codi
penal, almenys pel 
que fa a reincidents»

MONTSE MINDAN
ALCALDESSA DE ROSES

EMPORDÀ

El problema de la
seguretat privada

és que està molt limitada
perquè els hi falten
competències»

JOAN PLANA
PORTAVEU ERC
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Qui el legitima com a porta-
veu dels venedors ambulants de
Roses?

Els meus companys, i també
soc el president de l’Associació
Ayuda Africa. Òbviament, però,
no tenim una organització que
defensi concretament els drets
dels manters perquè la nostra fei-
na, malauradament, és il·legal.

Però els seus companys estan
d’acord amb la seva visió i el seu
lideratge?

Sí, tots estem en una situació si-
milar i ens hem unit per buscar
solucions. 

Quines solucions proposen?
Un mercat de nit com el de Sant

Pere Pescador o Empuriabrava.
Allà els manters han rebut ajuda
de l’Ajuntament i treballen a les
parades de nit. Paguen els seus
impostos, l’electricitat, etc. És a
dir, el que nosaltres volem fer des
de fa anys i no ens deixen.

Estan contents amb el pacte
que han arribat amb l’Ajunta-
ment? 

Sí, almenys d’aquesta manera
podem treballar més tranquils.
Nosaltres no els molestem i ells no
ens molesten a nosaltres. 

L’Ajuntament de Roses no els
escolta?

No, quan vaig a parlar amb l’al-
caldessa la resposta sempre és la
mateixa: no. És un Ajuntament
poc humanitari.

Els comerciants es queixen
que són competència deslleial.

Només volem treballar. Estem
en una situació en la qual només
podem fer diners de forma il·le-
gal, però abans de robar o vendre
drogues, fem de manters. És l’úni-
ca sortida laboral que tenim.

On compren la mercaderia?
En un magatzem de Badalona. 

A quin?
No puc dir el nom, però és com-

pletament legal. 
Els botiguers també protes-

ten que alguns de vostès es de-
diquen a la venda ambulant per
guanyar uns ingressos extres.

Això és mentida! Treballem de
manters perquè no trobem res
més i ho fem per necessitat. O et
penses que ens agrada que ens
persegueixi la policia davant de
tothom com si fóssim delin-
qüents?

Quants manters són a Roses?
No sé la xifra exacta, però apro-

ximadament som uns .
Guanyen molts diners?
En prou feines en tenim per

menjar. Saps com vivim?
No.
Aquest és el problema, que la

gent no és conscient de la nostra
situació.

Com viuen?
Trenta companys meus com-

parteixen un pis al centre de Ro-
ses perquè ningú els vol llogar res.
Què passa, que els negres no som
persones?

Quant paguen de lloguer?
Cada company paga  euros

al mes per un matalàs. Un home
va ocupar el pis d’un francès que
es va morir i el va ocupar, i ara els
el lloga. El pitjor de tot és que la
setmana passada la policia els va
tallar la llum i l’aigua. 

Vostè viu millor?
Jo tinc papers i els meus fills te-

nen la nacionalitat espanyola, van
néixer a Roses. També em dedico
a la importació i l’exportació
d’electrodomèstics i de coses del
Senegal a aquí, o del Senegal a
França, i a la inversa. Però no tot-
hom té la mateixa sort que jo. Mira
en Hasan [assenyala el seu veí]. 

Què li passa?
Va arribar a Tenerife amb pas-

tera des de Nigèria amb  perso-
nes més,  dels quals van morir en
el trajecte. Té  anys i fa  anys
que està aquí tot sol, només el vo-
len per fer de jornaler a Andalusia
sis mesos l’any en unes condi-
cions de treball molt dures, per res
més. I, a més, ha d’enviar diners a
la seva família, que encara viu pit-
jor que ell.

G.F. ROSES
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«La gent no és conscient de
quina és la nostra situació»

Entrevista Serigne Falilou
 PRESIDENT DE L’ASSOCIACIÓ ROSINCA AYUDA ÁFRICA I PORTAVEU DEL TOP MANTA ROSINC.

ANDREA BOLCATO

L’entrevistat prefereix preservar el seu anonimat i no surt a la foto.

ANDREA BOLCATO

A.B.

La majoria de manters viu en males condicions i han d’enviar diners a casa.

RADIO TAXI

� 972 25 30 33
www.taxiroses.com

ROSES

SERVEI LES 24 HORES
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Entrevista Joan Plana

Joan Plana (Roses, ), va en-
capçalar la llista d’Esquerra Repu-
blicana (ERC) a Roses. A les darre-
res eleccions va obtenir quatre re-
gidors, quedant-se a trenta vots de
la força guanyadora, de l’actual al-
caldessa Montse Mindan.

Quan va veure el resultat de
les eleccions, veia possible pac-
tar amb JUNTS i GdP?

(Silenci) Veure, el veia. Però
l’imaginava difícil. Pactar entre
dues forces que tenen els matei-
xos vots, amb una diferència de 
votants, i compartir l’alcaldia no
és una cosa fàcil. Normalment és
fruit de negociacions dures i d’es-
garrapades, amenaces de pactes
amb tercers, i per esgotament s’hi
arriba. Però no va ser així. La pri-
mera reunió amb JUNTS, la pro-
posta de governar plegats, amb
igualtat de responsabilitats, i
compartir l’alcaldia va ser d’ells.
Ens va sorprendre.

Potser teniu més coses en
comú de les que us pensàveu?

En una negociació hi ha dues
coses: quants punts t’uneixen i
l’actitud amb la qual hi vas. Pots
anar-hi tibant la corda, pensant a
treure un millor pacte per a tu, o
amb una actitud més positiva,
amb el risc que la persona que
tens al davant se n’aprofiti. Crec
sincerament que les tres parts
vam anar amb una actitud positi-
va.

Roses ja no té cap partit a
l’oposició independentista.

És cert que les tres forces que
conformem l’equip som sobira-
nistes. Però quan vam parlar del
possible acord,  així com en el do-
cument del  de juny del Pacte
de Canyelles, no ens definíem
com un govern independentista,
perquè no ens ha unit la nostra
posició respecte al país, és un pac-
te municipal. Malgrat que és un
tema important, el fet que ens
uníssim únicament pel caràcter
sobiranista per governar quatre
anys,  seria un acord pobre. El
nostre és un acord municipal que
el tiraran endavant partits inde-
pendentistes. 

Però si un elector sobiranista
no està content amb el govern,
en principi no li quedaria opció.

La nostra intenció és que el
conjunt dels ciutadans, siguin o

no independentistes, puguin es-
tar contents del govern. Per part
nostra es tracta d’evitar que l’elec-
torat pugui estar descontent. Vo-
lem generar confiança. A partir
d’aquí haurà de ser el mateix ciu-
tadà.

Com és entrar per primera ve-
gada al govern?

Com a grup hem entrat en tres
etapes diferents i vist amb pers-
pectiva fins i tot pot ser bo. Primer,
passant de ser un grup extrapar-
lamentari, com érem del  al
, a ser un grup amb represen-
tació a l’oposició. El sol fet de ser
regidor a l’oposició ja t’ajuda a en-
tendre la dinàmica i les problemà-
tiques, fent una radiografia de
l’ajuntament i el municipi. La se-
gona etapa és la que estem vivint
ara, passar de ser oposició a estar
a l’equip de govern. Aquí hi ha un
altre salt, perquè has d’aprendre
temes de l’administració com les
contractacions o el personal. Això
et dona moltes més eines per co-
nèixer en profunditat com és la
teva ciutat i abordar les problemà-
tiques. Aquesta fase, els quatre re-
gidors l’hem abordat sense supèr-
bia, però amb molta il·lusió i ga-
nes d’aportar moltes coses.  I lla-
vors, i si tot va bé, hi haurà una úl-
tima etapa, de tenir l’alcaldia.
Aquesta sí que serà una respon-
sabilitat meva. Serà la primera ve-
gada que ERC tindrà un alcalde a
Roses des de , hem d’estar
molt contents.

Què representa per a vostè?
Personalment, segur que serà

de les més grans fites vitals que
tindré a la meva vida. I més una
persona com jo que, des de molt
jove, tinc vocació política, i con-
cretament política municipal. Per
a mi, aquesta possibilitat és un
enorme honor, una gran il·lu-
sió i fins i tot un punt d’orgull
personal. Em fa enorme-
ment feliç (Riu). Mai estaré
prou agraït. Tot i que tam-
bé hi ha un punt de verti-
gen quan penses en el dia
que agafaràs la vara, per-
què hi ha una respon-
sabilitat molt gran.

I més si des de
 no hi havia
un d’ERC, oi?

Recordo que,
quan vaig en-
trar a la secció
local, l’ob-
jectiu his-

tòric era obtenir el segon regidor,
que a més a més no arribava mai.
El  vam tenir una crisi interna
greu que va provocar que el 
no ens presentéssim amb les sigles
d’ERC. Teníem unes perspectives
difícils. Ara, com a partit, és una
satisfacció  poder tenir l’alcaldia
més de  anys després i tenint en
compte les dificultats per les quals
hem passat a escala interna i que
Roses és una ciutat on tradicional-
ment no havia sigut un espai pro-
cliu per a ERC.

Pot afectar el relleu a mig
mandat al tarannà de l’Ajunta-
ment, per a la ciutadania o pels
projectes endegats?

És clar que la Montse
té la seva manera de
treballar i jo la
meva, i en moltes
coses són dife-
rents. Però el pro-
grama de govern,
els grans eixos,
forma part del
pacte de Canye-
lles indepen-
dentment de qui
sigui l’alcalde.
Però el més im-
portant és que els re-
gidors seran els ma-
teixos. Tinc molt clar
que no volem dedicar
dos anys a esperar el
relleu, estem
il·lusio-

nats de treballar des del primer
dia! Per tant el gruix de projectes
no es veurà alterat. 

Diuen que l’alcalde juga amb
avantatge en unes eleccions. En
el seu cas, tindrà els dos darrers
anys per governar.

Totes les parts vam entendre
que el més lògic era que l’alcaldes-
sa en funcions seguís dos anys
més, i no crear una disfuncionali-
tat. És veritat que és un cert avan-
tatge.

Però també es diu que l’alcal-
de és l’únic que pot perdre unes
eleccions.

Recau molt més la responsabi-
litat. Justament el que ens ha pas-
sat en les darreres eleccions és
que teníem molt més a guanyar
que a perdre. Això no ens passarà
el . Per tant, suposa un avan-
tatge, però també una responsa-
bilitat afegida. Tota manera po-
dríem córrer el risc que hi hagi un

trencament del go-
vern abans que es

produeixi el re-
lleu, cosa poc

probable
perquè la
relació en-
tre els socis
és molt
bona, i,
sincera-
ment, la

Montse
Mindan és

mereixedora
de la nostra
confiança per

la manera com
ha portat les ne-

gociacions.
Té

tota la nostra lleialtat.
Què en pensa dels càrrecs

múltiples d’alcaldes i regidors?
Pot afectar el poble?

D’entrada, cal tenir en compte
que per formar part d’administra-
cions supralocals s’ha de ser regi-
dor o alcalde. A partir d’aquí, cada
persona pot preveure el volum de
feina i el grau de responsabilitat.

Quins projectes té ara per ti-
rar endavant?

En temes de seguretat, hem po-
sat fil a l’agulla a una aposta con-
tundent per l’ordenació de la cir-
culació de moltes zones, i comen-
çarem per Mas Oliva, millorant la
seguretat, aconseguint més apar-
caments, i ho complementarem
amb una participació ciutadana
amb l’Àrea de Seguretat i la d’In-
fraestructures.

Però no estaria bé fer la parti-
cipació abans?

Primer cal aplicar les decisions
de criteri tècnic, sobretot en mo-
bilitat i seguretat. A partir de l’ex-
periència, els veïns podran apor-
tar tots aquells punts que no s’han
solucionat, i abordar totes les de-
mandes ciutadanes.

Continua posant sobre la tau-
la el soterrament de l’avinguda
de Roda i de l’aparcament?

No és un projecte que hàgim de
soterrar, és una infraestructura de
futur. Hem d’analitzar les neces-
sitats, el pressupost i les normati-
ves de planejament que ens afec-
ten o afectaran.

Com es posicionen ara en el
tema del top manta amb els so-
cis de govern?

Tot el que és competència mu-
nicipal compartim criteri. No és
una responsabilitat exclusiva de

l’Ajuntament, però tenim l’obli-
gació de posar-hi totes

les eines. 
L’estratègia, ara, són
actuacions de pai-
sà i fora del Pas-
seig, és menys vi-
sible, però és molt

més efectiva. 
En dades actua-
litzades, ja te-
nim més deco-
misos que en
tot l’estiu pas-

sat. Per tant,
així garantim
millor la se-
guretat dels
agents, dels

manters i
dels via-

nants.
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«Serà de les més grans fites vitals que tindré
a la meva vida i em fa enormement feliç »

Regidor de seguretat i govern obert. Historiador i periodista. Va ser regidor a l’oposició i portaveu d’Esquerra Republicana a Roses en el darrer
mandat. També va assumir el càrrec de Conseller Comarcal.  Ara, però, forma part de l’equip de govern i, si tot va bé, serà l’alcalde de Roses al 2021.

«Mindan és mereixedora de la nostra confiança per la manera com ha portat les negociacions. Té tota la nostra lleialtat»

ROSES

Sònia Duñach
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Hem posat fil a l'agulla
en una aposta per

l'ordenació de la circulació
de moltes zones de Roses»

Joan Plana assumirà l’alcaldia a partir del 2021.
ANDREA BOLCATO

CUJEDA
Resaltado



La cooperativa Dr. Pi i Sunyer
amplia el nombre d’habitatges, en
un projecte que té diverses fases,
fins a arribar a un total de   nous
espais. Segons Josep Marés,
membre del consell rector, «ja
s’ha acabat la primera fase d’am-
pliació de cinc habitatges, que ja
estan ocupats».

El servei d’habitatge permet
que les persones grans, majors de
seixanta anys, puguin «viure de
manera independent i autòno-
ma» com ho han fet sempre, però
que a la vegada sàpiguen que «en
cas de necessitat se’ls oferirà as-
sistència d’urgència», per la qual
cosa el personal de la residència
els atendrà. Aquests habitatges
són de  metres quadrats útils, i
compten amb sala d’estar i cuina,
habitació doble i lavabo. A més a
més, també hi ha una terrassa pri-
vada i els usuaris poden «gaudir

de tot el jardí de la Residència».
Afegeix que «disposen d’un siste-
ma de climatització inverter (ca-
lefacció i refrigeració) amb suport
aerotèrmic».

Marés ha volgut destacar la
connexió que hi ha durant tot el
dia entre aquests pisos i el perso-
nal que treballa a la residència,
que compta amb un total de 
professionals. 

Aquesta cooperativa va néixer
l’any  oferint el servei de resi-
dència assistida i per a les perso-
nes que eren autònomes i podien
viure independentment es van
construir  bungalous que, en un
principi, no s’omplien fins que es
va poder pagar mensualment, i
des d’aleshores està al .

Aquest complex residencial es
troba en un entorn privilegiat al
municipi de Roses. S’hi poden
gaudir dels paisatges del mar i la
muntanya. 

La funció d’aquest conjunt de
serveis que ofereix la cooperativa
és «facilitar un entorn substitutiu
de la llar adequat i adaptat a les
necessitats d’assistència, i afavorir
el manteniment o la recuperació
del màxim grau d’autonomia per-
sonal i social als residents».

JORDI CALLOL ROSES

ANDREA BOLCATO

Imatge de l’ampliació de la residència.

EMPORDÀ DIMARTS, 30 DE JULIOL DEL 2019 5

ACTUALITATROSES

El servei de residència 
permet a la gent gran viure 
de manera autònoma 
i independent

La coopertiva Pi i Sunyer ja fa
vint-i-set anys que treballa
per al benestar de les
persones grans

La setmana passada, l’alcaldes-
sa Montse Mindan es va reunir per
primera vegada amb l’entitat Mul-
ticapacitats Girona, arran de la pe-
tició d’una veïna del municipi que
és sòcia de l’associació.  Roses va
rebre la felicitació de l’entitat per
afavorir, a través de les seves ini-
ciatives, el turisme accessible. 

Segons Mindan, Multicapaci-
tats  «té un esperit de col·laboració
amb les administracions». La
principal via de treball de l’entitat
és la pedagogia. Mitjançant l’eslò-
gan Posa’t al meu lloc, expliquen i
demostren les situacions diàries
en què es troben aquest grup de
població i, com comenta Mindan,
d’aquesta manera «t'adones de les
dificultats urbanístiques dels po-
bles», punt de partida per a poder
analitzar, planificar i executar ac-
cions que facilitin la mobilitat i
l’autonomia de persones amb dis-
capacitat.

Una de les peticions que va for-
mular Multicapacitats va ser la
possibilitat de tenir un espai de
platja totalment accessible per a
persones amb discapacitat, so-
bretot per a invidents i els seus
acompanyants.  En aquest sentit,
Roses disposa d’una línia de vida
a l’Almadrava, on persones amb
problemes de mobilitat o de visió,
poden accedir amb seguretat a
dins l’aigua. Però també té passe-
res de formigó, que són més esta-
bles que les de fusta, passeres de
tela, per arribar a vora el mar, i ca-
dires amfíbies, perquè tothom
pugui gaudir d’un bany a les plat-
ges de Roses.  

Durant la reunió, l’alcaldessa va
explicar a l’entitat el projecte Sal-
tem les barreres, que ha dut a ter-
me l’Ajuntament, en el qual s’ha
destinat pressupost per arranjar
carrers i voreres per fer-los acces-
sibles a la gent amb minusvalide-
ses,  i altres equipaments públics,

com la piscina, disposen d’ele-
ments d’adaptació per a persones
amb discapacitat.

Però encara queden molts as-
pectes pendents i l’alcaldessa es
mostra disposada a avançar molt
més deixant-se assessorar per
l’entitat «per fer de Roses una vila
completament accessible». Ara
per ara, Mindan reconeix que «cal
adequar el Passeig amb ratlles es-
pecífiques en els rajols», mesura
que dona seguretat i autonomia a
persones amb discapacitat. De
fet, des de l’entitat, manifesten
que «la societat diu que nosaltres
ens hem d'integrar, però ja ho es-
tem. El que demanem és que se’ns
faciliti la vida, i que puguem ser
autònoms». Facilitats com podar
bé les tanques vegetals que limi-
ten amb l’espai públic. Si aquestes
no estan ben tallades, qui tingui
manca de visió pot patir rascades
amb les branques. L’alcaldessa es
va adonar així de  «detalls que, si
hi veus, no te n’adones. Per això,
en aquest cas, l’Ajuntament ha
d’instar els propietaris a tenir-ho
ben tallat». 

Roses, doncs, es prepara per ser
una població totalment adaptada
«hem encarregat un segon estudi
de mobilitat per a fer Roses total-
ment accessible, i tenir tots els
car rers adaptats». Mindan senya-
la que de cara al pressupost de
 «cal destinar esforços a im-
plementar elements, com els se-
màfors sonors, que facilitin l’ac-
cessibilitat tant per als veïns i veï-
nes com als turistes que visitin la
població».

SÒNIA DUÑACH ROSES

Avançant cap a una
població totalment
adaptada a persones
amb discapacitat
 L’alcaldessa es va reunir amb Multicapacitats
per a analitzar les possibles millores al municipi

La Cooperativa Pi 
i Sunyer s’ampliarà fins
als vint-i-dos habitatges
La primera fase 
de les obres ha permès 
oferir cinc habitatges nous
que ja s’han ocupat

ANDREA BOLCATO

Obres d’ampliació.

ANDREA BOLCATO

Ja es disposen d’elements, com cadires amfíbies o passeres segures.

EMPORDÀ

Multicapacitats va visitar Roses per comprovar l’accessibilitat.

CUJEDA
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L’arquitecte figuerenc Alexan-
dre Bonaterra Matas va redactar,
el , el primer projecte del Sa-
latar. Enguany es compleixen sei-
xanta anys d’aquest treball urba-
nístic que donà pas en els se-
güents anys, juntament amb San-
ta Margarida, a dos nuclis urbans
emblemàtics del municipi i sím-
bol del creixement i transformació
que suposà l’arribada del turisme
de masses a mitjans del segle XX.
A partir d’aquesta efemèride, l’al-
caldessa, Montse Mindan, i  el re-
gidor de Cultura i Festes, Èric Ibá-
ñez, han presentat la revista que
l’Ajuntament edita cada any amb
motiu de la Festa Major. La publi-
cació monogràfica proposa al lec-

tor un recorregut per Santa Mar-
garida i la seva transformació d’es-
pai natural a la zona hotelera i re-
sidencial de referència a la Costa
Brava.

La revista inclou dos articles
inèdits. El primer, de Carles Victò-
ria i Josep Maria Barris, arquitecte

i arxiver municipal, respectiva-
ment, sobre l’arquitecte Antoni
Bonet Castellana i el seu projecte,
Torres Europa. El segon, d’Irene
Brugués Massot, del Servei d’Ar-
xius de la Federació Catalana de
Monges Benedictines, sobre el ce-
nobi femení de Santa Margarida.

REDACCIÓ ROSES

Les urbanitzacions del Salatar 
i Santa Margarida fan 60 anys
La Revista de la Festa
Major, que es distribueix
gratuïtament, commemora
aquest esdeveniment 

ARXIU MUNICIPAL DE ROSES/COL·LECCIÓ ANNA MARIA PUIG

Obrers fent l’obertura dels carrers de Santa Margarida el 1960.

La zona esportiva de Roses a
Mas Oliva millora les seves
instal·lacions. Pel que fa a l’exte-
rior, han millorat l’accessibilitat
enderrocant l’escala i construint
un control d’entrada del Camp
d’Esports anteriors, fet que ha
possibilitat millorar l’accessibili-
tat amb la incorporació d’una
rampa. El projecte també ha fina-
litzat, per una banda, el nou edifici
de serveis annex a la Pista Polies-
portiva, que donarà resposta a les
necessitats d’aquest espai durant
la realització d’esdeveniments i,
de l’altra, la renovació dels vesti-
dors del Pavelló Poliesportiu.

El nou edifici de serveis té una
superfície de  metres quadrats
i està distribuït en quatre mòduls
sanitaris, cada un dels quals conté
sis cabines, un bany adaptat i dos
lavabos. El pressupost destinat a

l’execució d’aquestes obres ha es-
tat de . euros.

Aquest projecte dona continuï-
tat a l’adequació de la Pista Polies-
portiva. El  es va cobrir per
respondre la demanda creixent

en l’ús d’instal·lacions esportives.
Per ampliar la seva funcionalitat,
durant el  es va convertir en
pista polivalent, apta per a la re-
alització d’esdeveniments múlti-
ples i no només esportius.

REDACCIÓ ROSES

Milloren l’accessibilitat i d’altres
serveis a la zona del Mas Oliva

AJUNTAMENT DE ROSES

El nou edifici de serveis públics annex a la Pista Poliesportiva.
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OFICINA Tel. 972 254 949 - Fax 972 150 825
MOLL COMERCIAL ROSES Núm. 16 · Tel. 972 256 768

MÒBIL 606 960 547 (Xavi)   609 314 469 (Carles)

info@pescadosmarpla.com · www.pescadosmarpla.com

www.anxovesderoses.com

16
20

44

PEIXATERIA
BAHIA

Carles i Xavier Martínez
Compra de peix fresc a les principals

subhastes del litoral català

RECANVIS I ACCESSORIS PER A:

• AUTOMOCIÓ 
• NÀUTICA
• HIDRÀULICA

autorecanvisroses@hotmail.com

Gran Via Pau Casals, 166 Baixos dreta  
17480 ROSES (Girona) Tel. 972 253 230 

PROMOCIÓ:Depilació masculina i femenina

Manicura i pedicura

Permanent i tint de pestanyes

Maquillatge

Solàrium
Tractaments corporals i facials
Massatges Ramón y Cajal, 9 · ROSES

972 152 680

ESMALT 
PERMANENT 

AMB DECORACIÓ 

A 20 € / MÀ

CARNS A LA BRASA 
ESPECIALITATS PERUANES I COLOMBIANES

C. Dr. Arruga, 46  ·  ROSES  ·  T. 677 263 313

162877

VERMUTS
VINS
TAPES
AMANIDES
ENTREPANS

Doctor Fleming, 10 · ROSES
Tel. 972 253 526

5 ANYS AMB VOSALTRES

Cáceres &
Associats
Serveis Jurídics

- Laboral - Fiscal 
- Civil - Penal 

- Eclesiàstic - Mediació 
- Finançament Hipoteca
- Tràmits administratius

Pl. Llevant, 2 - ROSES
(Hores convingudes) 

Tel. 618474075
Eva.caceres@icag.cat

FRUITES I VERDURES

C/ Maria Benlliure, SN 
(Mercat Municipal de Roses) 

Local 17 – ROSES - T. 972967534
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Dissabte, a partir de les nou del
matí, comença la segona tongada
del è Campionat Local de vòlei
platja de Roses, que va acollir la
primera mànega el dissabte  de
juliol. La cita és a la platja de Santa

Margarida, davant l’Hotel Monte-
rrey. Com en la primera mànega,
el torneig x comptarà amb dues
categories, promoció (nivell baix)
i avançat (nivell alt) per tal que tot-
hom s’adapti a les seves capacitats. 

La competició es divideix en
una fase prèvia i unes eliminatò-
ries posteriors, que varien en fun-
ció del nombre d’equips partici-
pants. En la segona tongada, s’es-
pera que la xifra de participants
augmenti, segons informen des de
l’Ajuntament, ja que el torneig del
dia  va cridar molt l’atenció. Si
en la primera van ser , per dis-

sabte almenys s’espera superar la
xifra de  equips. Els partits, però,
no són al millor de tres sets, sinó
que només se’n fa un, excepte el
partit de la final. 

Des de l’organització, demanen
als participants que facin la ins-
cripció online, ja que és molt més
còmode i pràctic perquè el mateix
dia del torneig ja hi ha els enqua-
draments fets, i no cal esperar a

fer-los per començar. Tot i això,
l’organització admet que és difícil
de canviar aquesta tendència.

Cal apuntar que part dels

equips són de turistes que fan es-
tada a Roses, fet que provoca que
sigui més difícil de preveure la xifra
definitiva de participants.

VÒLEI PLATJA

REDACCIÓ ROSES

El 28è Campionat Local
de vòlei platja de Roses
acaba aquest dissabte
El certamen té una altra
cita després de la primera
tongada celebrada el 20
de juliol, a Santa Margarida

EMPORDÀ

La cita és dissabte a partir de les nou del matí.

EMPORDÀ

El grup que ha format la tercera edició del campus de tecnificació Dynamo Stars.
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Inscripcions online
per tenir fets els encreuaments
Des de l’organització del torneig de-
manen que les inscripcions siguin onli-
ne, ja que d’aquesta manera es poden
preparar els grups i els enfrontament
abans del dia del torneig, i no s’ha de
fer a primera hora.

LA CLAU

La tercera edició del Campus
Dynamo Stars va acabar divendres
de la setmana passada, i ho va fer
amb una xifra rècord de partici-
pants, més de cent, que es van di-
vidir en dues localitats, Palau-sa-
verdera i Bàscara, municipis on
treballen durant l’any la tecnifica-
ció dels nens i les nenes. 

Al llarg de les cinc setmanes en

què ha durat, del  de juny al 
juliol, han treballat els aspectes
tècnics i tàctics necessaris per evo-
lucionar, aprendre i créixer en  el
món del futbol d’alt rendiment. «El
campus és la culminació de tota la
feina que hem fet al llarg de tot l’any
–de setembre a juny– amb els ju-
gadors i les jugadores de la comar-
ca», explica el director de l’escola
de tecnificació, Camilo Nogueria.

El campus també té una part lú-
dica: «No és un casal d’estiu, però

és un campus de tecnificació on es
treballa l’aprenentatge immers en
la diversió», diu Nogueira. Han fet
partidets, competicions, futbol-
tennis i jocs, sempre relacionats
amb el futbol.

La tercera edició del campus, a
més, ha servit per consolidar en-
cara més el certamen a la comarca,
on cada vegada «tenim més ac-
ceptació, tant pel que fa a la tecni-
ficació durant l’any com la de l’es-
tiu», assegura Nogueria.

L’staff tècnic també està format
per entrenadors de la comarca, i
en la coordinació, juntament amb
Nogueira, hi havia Lluís Hernán-
dez, tècnic de l’infantil A del Giro-

na. Van visitar el campus Hèctor
Simón (Olot), Maria Martí (Córdo-
ba) i Roger Brugué (Nàstic). Per a
més informació www.dynamos-
tars.com.

CAMPUS

REDACCIÓ ROSES

Més de cent participants en el
tercer campus Dynamo Stars
L’activitat, a Palau-saverdera i Bàscara, va acabar la setmana passada

Futbol  El Dynamo Stars se centra a
millorar i perfeccionar la tècnica i la
tàctica dels joves jugadors, en una fei-
na que va de setembre a juliol. 

Diversió No és un casal d’estiu,
però l’aprenentatge de la tecnificació
està immers en la diversió.

Comarca La tercera edició és una
mostra de la consolidació a la comarca,
on cada vegada són més referència.

EL CAMPUS

EMPORDÀ

Camilo Nogueira i Lluís Hernández.
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• ARTICLES DE PLATJA
• JOGUINES
• REGAL INFORMAL
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c/ Pi i Sunyer, 7 - Tel. 972 150 204 - ROSES
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 CENTRE ESCOLAR EMPORDÀCASALS D’ESTIU 2019                                                                                                                                                       

P1 P2 P3 CE EMPORDÀ

P4 P5 1R DE PRIMÀRIA

2N DE PRIMÀRIA 3R I 4T DE PRIMÀRIA 5È I 6È DE PRIMÀRIA

Durant aquests mesos de juliol
i agost, el Centre Escolar Empordà
organitza un casal d’estiu obert a
nens i nenes d’entre  i  anys, on
es combinen els jocs amb tallers
d’interès relacionats amb el cen-
tre, piscina, tallers de cuina, sorti-
des de tota mena i altres activitats.
El casal està situat a Roses, i no es

pot oblidar tampoc la seva platja,
on cada setmana tots els nens i ne-
nes passen almenys una vegada. 

Altres de les activitats que fan
els nens i nenes són els jocs espor-
tius, les gimcanes, estades de nit,
i els jocs d’aigua, i aquest mes s’ha
preparat un lipdub que ja s’ha en-
registrat.

El casal és una forma diferent
de viure les vacances, i l’escola és
el lloc ideal perquè els partici-

pants passin un bon estiu. El prin-
cipal objectiu del casal és que els
nens i nenes s’ho passin d’allò
més bé en un ambient molt agra-
dable i familiar, i que d’aquesta

manera puguin gaudir de l’entorn
i la natura que envolta tant el
 Centre Escolar Empordà com Ro-
ses.

El plantejament pedagògic del
casal del Centre Escolar Empordà
es basa en aquests aspectes:
 educar, potenciar la iniciativa, ad-
quirir valors, treballar en grup,
aprendre jugant, fomentar l’auto-
nomia i aprendre a conviure, en-
tre d’altres.

CASALS

REDACCIÓ ROSES

Una forma diferent de viure les vacances
El Centre Escolar Empordà organitza un casal d’estiu en un ambient agradable i familiar envoltat de natura, a Roses
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LA XIFRA

190 INSCRITS

Té el casal d’estiu del CE Empordà 
 El casal d’estiu d’aquest any del CE
Empordà compta amb 190 inscrits, di-
vidits en nou grups de 2 a 12 anys.

La voluntat és que gaudeixin
de l’entorn i la natura 
que envolta tant el Centre
Escolar Empordà com Roses

Riera Ginjolers, 196 · ROSES · www.cemporda.org · emporda@cemporda.org

LLAR D'INFANTS - EDUCACIÓ INFANTIL
PRIMÀRIA - ESO - BATXILLERAT
CFGM ACTIVITATS COMERCIALS
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Entrevista Rozalén

Rozalén presenta a Roses aquest
dissabte, dins el Festival Sons del
Món, els temes del seu darrer disc
i dels anteriors en un concert que
promet ser emotiu, ballable, refle-
xiu a parts iguals i inclusiu, acom-
panyada a l’escenari d’una intèr-
pret en llengua de signes. 

El seu últim disc li ha portat
moltes alegries ja ... i èxits per tot
Espanya i Llatinoamèrica. Com
ho està vivint?

Amb aquest disc han passat mol-
tes coses, estem a la recta final  i es-
tic vivint tot amb molta emoció i
amb molta càrrega sentimental. No
explica només històries meves,
sinó històries familiars, històries
pròpies que fan mal, que tenen a
veure amb la història política del
meu país. Curiosament, a més,
quan viatjo a altres països, m’adono

que vivim coses  molt semblants
És aquest el seu treball més

personal? Per què es titula així?
És personal en el sentit que he

explicat coses de casa, i per a mi
això és despullar-me completa-
ment, perquè estic deixant oberts
molts temes de la meva família. És
un treball molt més potent. Es diu
Cuando el río suena perquè la cosa
va de dites, fins ara. Les històries
que va protagonitzar la meva famí-
lia van donar molt a parlar en el seu
dia al poble on es va criar la meva
mare i jo buscava una dita que par-
lés de xafarderies.

Toca temes tan importants
com l’empoderament femení.
Veu el present amb optimisme?

Sempre amb optimisme, perquè
només el fet que la gent es pregunti
què signifiquen realment aquests
conceptes, que es parli del tema,
que estigui tan present, em sembla
que és un gran pas endavant. Però
segueixen assassinant dones a
casa, als carrers, no només les seves
parelles, sinó homes que no conei-

xen de res i això és molt preocupant
i és terrorisme que tantes dones es-
tiguin morint per aquesta causa.
Estem fent passos, és un procés
lent, però no hem de decaure, sinó
que hem d’insistir, insistir, insistir.

Memòria històrica, un tema
que apareix a la cançó Justo, im-
prescindible i dolorós recuperar
històries del país?

Em sembla tan lògic que  mirem
cap enrere, que tinguem en comp-
te als nostres avantpassats, que sa-
piguem d’on venim, que parlem
del que fa mal és una cosa bona,
psicològicament. El que no entenc
és perquè en aquest país  costa tant
parlar d’això. Fora d’Espanya, cada

vegada que surt el tema a tothom li
fa molta vergonya que siguem el
segon país amb més desapareguts
del món i no es parli, que assassi-
nessin un dels millors poetes del
món i no se sàpiga on portar-li
flors. El germà de la meva àvia no
va tornar de la guerra i he vist i com-
provat el que significa saber. No
tinc por de defensar això, em sem-
bla que és el costat bo de les coses,
no comprenc l’altre. A mi, quan em
mori, m’agradaria que em recor-
dessin amb afecte.

D’Amor prohibido diu  «la his-
tòria d’amor més bonica que he
conegut» què explica?

El meu pare va ser sacerdot deu
anys i el van portar al poble de la
meva mare, es van enamorar i això
a finals dels setanta va ser compli-
cat. A casa meva és un tema tabú,
ara no tant, i em venia de gust dir-
los que jo em sento molt orgullosa
i que en realitat hi ha molts amors
prohibits, fixa’t en el col·lectiu
LGTBI. Sembla que no és vàlid
l’amor entre dues persones del ma-
teix sexe, en fi!

Que opina la seva família
d’aquest disc?

Al principi em volien matar una
mica, tenien por de veure quin ti-
pus de reaccions tindria el disc. Jo
també tenia por, però en realitat jo
crec que l’honestedat està de
moda. L’honestedat ven. Jo pensa-
va que perdria un munt de segui-
dors i ha estat el contrari. El disc ha
estat com una constel·lació fami-
liar, com una teràpia familiar i quan
hem parlat d’aquests temes,
d’aquesta manera, –els he obert al
món sencer– tot es normalitza i se
li treu importància. Estic segura
que estan molt orgullosos.

A través de la música lluita per
un món millor i més just. 

M’agrada quan la gent em diu
activista o destaca  això, en realitat
em surt així perquè ho sento de ve-
ritat, és part de mi, m’han educat
en això, en preocupar-me pel veí.
Volia dedicar-me a la psicologia so-
cial  i a la música i sempre m’han
agradat  els artistes compromesos.
Soc el que volia ser i m’omple d’or-
gull.
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«He obert al món  històries pròpies que fan
mal i ha estat com fer una teràpia familiar»

Fi de gira. Amb el seu darrer disc Rozalén ha aconseguit ser Disc de Platí, obtenir dues nominacions als Latin Grammy, i recórrer Espanya i gran part
de Llatinoamèrica. Després de gairebé dos anys, la gira s’acaba a l’octubre: «Ja tinc ganes de fer una pausa i posar-se a compondre», assegura l’artista.

Activista, feminista, reivindicativa, Rozalén porta a Roses  «Cuando el río suena», un treball «honest» que ha captivat el públic

ROSES

Sònia Fuentes

EMPORDÀ

Rozalén  que està a
punt de tancar gira,
actua dissabte a Roses
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EMPORDÀ

ELS COLOMBIANS MORAT ATERREN DIJOUS A LA CIUTADELLA
 Dia 1 d’agost a les 22.00 hores. Morat són, sens dubte, la banda del moment.
Després d’una extraordinària gira per Llatinoamèrica i els Estats Units, el quartet co-
lombià ve a Espanya per presentar el seu últim treball, Balas perdidas, un àlbum que
de seguida es va convertir en número 1 de vendes i que ja és quàdruple disc de platí.
Cançons com ‘Como te atreves, ‘Besos en guerra’ o ‘Cuando nadie ve’ s’han convertit
en himnes d’una generació. L’artista convidat serà Cesc, teloner de Morat. Amb
la seva actuació, Sons del Món aposta per les noves veus del moment.

EMPORDÀ

BONEY M., ELS REIS DE LA MÚSICA DISCO DELS 70’S , A ROSES
 2 d’agost a les 22.00 hores. Boney M., un dels grans grups de la Música Disco
dels 70s, liderat per Maizie Williams –una de les seves membres fundadores– cele-
brarà el seu quarantè aniversari el divendres 2 d’agost a la Ciutadella de Roses.  Wi-
lliams estarà acompanyada de tres cantants i una banda de músics internacionals.
Títols com Brown Girl in the Ring,  Ma Baker, Rivers of Babylon, Daddy Cool, Sunny,
Rasputin o Belfast, són només alguns dels èxits eterns dels Boney M. que tothom ha
ballat. La Ciutadella es convertirà en una discoteca espectacular. 

Oques Grasses ha co-
mençat una nova era
des que ha tornat als
escenaris amb el seu

últim disc. Centenars de Fans del
sol van poder gaudir i xalar di-
vendres passat amb la seva mú-
sica a la Ciutadella de Roses en
un exquisit concert, que formava
part de les propostes de Sons del
Món. I és que la localitat rosinca
va convertir-se en un pol d’atrac-
ció per a un bon grapat de segui-
dors i seguidores que van venir
d’arreu de Catalunya a veure’ls
actuar. Després de l’estrena de la
nova gira al festival Strenes de
Girona, aquesta va ser de les po-
ques actuacions que Oques
Grasses duu a terme per la nos-
tra demarcació. Davant d’un sol
de colors intensos que feia goig
de veure al mig de l’escenari,
Oques Grasses va alçar el públic
–que ja venia escalfat prèvia-
ment pel grup de folk-pop Sense
Sal– amb la cançó Serem ocells.
Ningú s’ho va voler perdre. Pe-
tits, joves, adults... Tothom va
reunir-se a Roses amb l’única
premissa de gaudir del concert i
deixar-se portar. «I què importa
si ningú ho entén?». Doncs bé,

els d’Osona, que viuen un dels
moments més dolços de la seva
carrera artística, ràpidament van
posar-se la Ciutadella a la butxa-
ca. Fins i tot, després de fer-se
passar per Lax’n’busto i fer-los
cantar Llença’t a ple pulmó. De
bromes, no en van faltar en cap
moment i així va emergir la con-
nexió entre tots plegats. Des de
John Brown per despertar els re-
cords de la infància fins al clàssic
Passos importants, que, com ja
és tradició, va deixar als més
atrevits sense samarreta. Oques
Grasses va saber sintetitzar els
èxits de tots els àlbums donant
prioritat al nou. La que no podia
fallar: In the night. Un dels temes
de l’estiu. Com no podia ser

d’una altra manera, tothom va
vibrar. Tampoc van deixar-se
Torno a ser jo, la cançó que va
donar tret de sortida al quart
disc i que suposà l’inici del seu
ascens a Primera Divisió com a
artistes catalans. «Veus això, i et
deixes anar», deia el cantant Jo-
sep Montero. El grup d’Osona,
que sempre dona importància a
les seves lletres, també va aprofi-
tar per fer una crítica a les xarxes
socials amb Més likes. Dema-
nant al públic que participés fent
un «cor cul» cap per avall,  obli-
gant a reflexionar sobre el pes
que es dona a plataformes com
Instagram i la importància de
gaudir del moment sense preo-
cupar-se per a res més.

Oques Grasses alça el públic 
al ritme dels seus millors «hits»
El grup omple la Ciutadella en una nit de concert plena d’energia

GERARD BLANCHÉ

Centenars de persones van ballar les millors cançons del grup.

Crònica
Tatiana Pérez ROSES
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Tattoo Shop
‘OHANA INK

MENJAR PER EMPORTAR
C. Francesc Macià, 28 – ROSES

T. 628606933 – 972154092
rostisseriakbo@hotmail.com

Francesc Macià, 58-62 | ROSES
Tels. 972 257 915 i 972 257 269 | Fax 972 254 261 i 972 153 295

info@gabinetroses.cat | www.gabinetroses.cat

Us desitgem Bona Festa Major!
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Motos i bicicletes Prats SL
VENDA, LLOGUER

I REPARACIÓ DE MOTOS

Concessionari oficial:

Av. Montserrat, 55 - 17480 ROSES
Tel./Fax 972 256 388

A/e: info@motosprats.cat
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Mohamed
El Amrani

La primera vegada que es
va començar a parlar de
forma escrita de la «Cos-
ta Brava» va ser concre-

tament el , quan Ferran Agu-
lló va escriure un article a La Veu
de Catalunya. El poeta i escriptor
va ser un dels primers artífexs
d’un concepte que s’ha convertit
en una marca que ha estat reco-
neguda a escala internacional.
Però el temps passa i, més de cent
anys després, aquell model d’èxit
que semblava etern s’està desgas-
tant fins al punt que m’atreviria a
dir que ens trobem en mig d’una
crisi de concepte,  més enllà de
l’estrictament econòmic. 

Sense anar més lluny, a Roses,
hem passat de l’etern debat sobre
la desestacionalització a confor-
mar-nos ara per lluitar per una
temporada més llarga. De fet,
cada any tothom té la mateixa
sensació: els dies on els establi-
ments poden fer caixa són menys.
El cert és que per trobar una ex-
plicació lògica, o moltes, no ens
podem quedar en anàlisis super-
ficials. L’any passat es deia, entre
el sector, que la temporada era es-
tranya a causa del mundial de fut-
bol. Aquest any no tenim gaires
excuses a simple vista. És per això
que urgeix una reflexió, però so-
bretot ens calen accions coordi-
nades entre els diferents munici-
pis. No es pot entendre una solu-
ció que no impliqui la cooperació
comarcal i fins i tot transfrontere-
ra. De fet, els últims anys hem vist
iniciatives interessants però que,
malauradament, per falta de
constància i compromís no han
arribat a bon port; com ara l’apos-
ta per la creació i consolidació
d’una marca Empordà. Una ini-
ciativa realment necessària i que
va perdre pistonada.

No cal anar gaire lluny. En el
nostre entorn tenim exemples,
com el cas de Lloret de Mar, que
amb una bona estratègia i  políti-
ques que fomenten la participa-
ció ciutadana  i de tots els actors
socials, han aconseguit convertir
un turisme perjudicial en un nou
paradigma enfocat cap al turisme
esportiu i familiar. O el cas de la
Garrotxa, sempre capaç de posi-
cionar-se com una de les destina-
cions naturals per excel·lència. 

Ens cal reforçar la visió estra-
tègica de futur. Pensar més enllà
de quatre o vuit anys.  Per fer-ho,
hem de tenir clar abans cap on
volem anar i, sobretot, assumir
d’una vegada per totes, que el sol
i platja sense cap al·licient més ha
tocat sostre. Innovem.  

MODEL TURÍSTIC
EN CRISI
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Una nova proposta per als més atents. Si
sabeu on és aquest mur de formigó, ens
heu d’enviar la resposta amb les vostres
dades a concurs@emporda.info. També
podeu respondre per correu ordinari al
SETMANARI DE L’ALT EMPORDÀ, avinguda Sal-
vador Dalí, , , Figueres. Entre tots
els encertants, sortejarem un lot de llibres

de Brau Edicions. Marina Subirós ha estat
la guanyadora de l’anterior concurs. Va en-
certar que l’àncora era a l’entrada del port
pesquer de Roses.

Si encerteu on és, podeu guanyar un lot de llibres

concurs@empordà.info
CONCURS FOTOGRÀFIC
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Y YSANT CLIMENT SESCEBES AjuNTAMENT dE BorrASSà

Instal·len sis ‘toilekans’ per mantenir net el poble
nn Sant Climent disposa de dos “toliekans” al municipi i en els pròxims dies n'hi haurà 
quatre més. Aquests elements tenen un dispensador de bosses per les defecacions dels 
animals i un contenidor de recollida. D'acord amb les ordenances de civisme, més en-
davant se sancionaran els propietaris que no recullin les defecacions de les mascotes.n

Millores al camí de Creixell
nn Han començat els treballs d’asfaltatge a la carretera de Borrassà, al nucli de Crei-
xell. L’actuació de renovació del paviment afectarà 5.750 metres quadrats de superfí-
cie. L’Ajuntament es fa càrrec del cost del material (9.025 euros) i la Diputació hi apor-
ta la maquinària i el personal necessaris per fer l’obra. n

El ple de la Diputació de Girona 
va aprovar, dimarts passat, el car-
tipàs, que fixa els sous de l’equip 
de govern, les assignacions als 
grups de l’oposició i la creació de 
27 càrrecs de confiança, dos més 
que en el mandat anterior. JxCat i 
ERC van defensar l’augment dels 
sous dels diputats, especialment 
els 20 que formen part de l’equip 
de govern. A l’ens hi ha tres alt-
empordanesos, Montse Mindan i 
Jordi Masquef al govern  per Junts 
i Pere Casellas (PSC) a l’oposició.

rETrIBuCIoNS. El vicepresident de 
l’ens, Albert Piñeira, va argumen-
tar que hi ha una actualització del 
2,5% en global dels salaris però 
l’equip de govern entenia que ca-
lia incrementar la retribució dels 
membres del govern perquè són 

Redacció l gIroNA

nn

Augment de sous i 27 càrrecs de confiança
L’alcadessa de Roses, Montse Mindan, formarà part de la Junta de Govern de l’ens i serà la diputada delegada de Programes Europeus. El 
figuerenc Jordi Masquef serà delegat d’Esports. La Diputació tindrà quatre vicepresidències, dues per Junts i dues per ERC

AdMINISTrACIó. la diputació apRova el caRtipàs de junts i eRcY

la diputació. presidida per l’alcalde de Banyoles, Miquel Noguer (Junts) DDG

els «responsables d’impulsar la 
política pública». L’equip de go-
vern de JxCat i ERC a la Diputació 
de Girona té majoria absoluta i, 
per tant, no necessitava el suport 

dels grups de l’oposició perquè el 
cartipàs per al mandat tirés en-
davant. La proposta aprovada 
només amb l’oposició dels cupai-
res va tirar endavant amb els vots 

d’ERC, Junts, PSC, Independents 
per la Selva i Tots per l’Empordà. 
Va quedar així fixada la distribu-
ció de càrrecs, els sous de l’equip 
de govern, les retribucions de 
l’oposició i, també, el nombre de 
personal de confiança i les retri-
bucions que tindran. Els diputats 
de l’equip de govern amb dedica-
ció exclusiva cobraran 45.000 € 
bruts a l’any. La graella també fi-
xa una retribució, sempre que si-
gui amb dedicació exclusiva, de 
76.875 € bruts l’any per al presi-
dent, 64.575 € per als quatre vice-
presidents, 43.050 € anuals per als 
presidents dels grups de l’oposi-
ció i els portaveus, i 33.825 € l’any 
per als diputats de l’oposició.
 
orgANIgrAMA. Al president de 
l’ens, Miquel Noguer, l’acompa-
nyen Pau Presas (ERC) com a vi-
cepresident primer, Albert Piñei-

ra (JxCat) com a vicepresident 
segon, Maria Puig com a vicepre-
sidenta tercera i M. Àngels Planas 
com a vicepresidenta quarta. Jor-
di Camps (JxCat) assumeix Pro-
moció i Desenvolupament Eco-
nòmica Local i el Diplab; Jordi 
Xargay (JxCat), xarxa viària i no-
ves tecnologies; Jordi Masquef 
(JxCat), Esports; Josep M. Bagot 
(ERC), Suport a Entitats Locals; 
Roser Estañol (JxCat), Recursos 
Humans; Eva Viñolas (ERC), as-
sistència als municipis petits; M. 
Àngels Planas (JxCat) Hisenda i 
Serveis Econòmics; Quim Ayats 
(ERC), Habitatge, assistència 
als municipis i serveis generals; 
Montse Mindan (JxCat), progra-
mes europeus; M. Teresa Brunsó 
(ERC), Acció Social; Josep Piferrer 
(ERC), Educació; Albert Piñeira 
(JxCat), Cultura, i Anna Barnadas 
(ERC), Medi Ambient. n
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La pista poliesportiva de Ro-
ses compta amb un nou edifici de 
serveis de 120 m2. Està situat a la 
façana lateral de la pista, i cons-
ta de 4 mòduls sanitaris capaços 
de funcionar de manera indepen-
dent. Cada mòdul està equipat 
amb 6 cabines, 1 bany adaptat i 2 
lavabos. Amb aquesta construc-
ció es millora la quantitat i la qua-
litat dels serveis higiènics, que 
permetrà a la pista poliesportiva 
acollir esdeveniments de major 
capacitat. L’accés al camp d’es-
ports anterior s’ha enderrocat, i el 
seu lloc l’ocupa una rampa que en 
millora l’accessibilitat.

Redacció l roses  

nn

Acaben les obres de l’edifici 
annex a la pista poliesportiva
La construcció ha costat 
311.360 € i coincideix 
amb la finalització de 
la reforma interior dels 
vestidors del pavelló 

se s it ua a  l’ e s pai  q u e 
ocu pava el magatzem 
d’espais administRatius

vestuaris d’àrbitresY

l’ampliació peRmet acolliR 
espectacles i actuacions de 
gRan capacitat

nou espaiY

roses. milloRes en la zona espoRtivaY

Els vestidors del pavelló també 
han estat renovats. Les millores 
inclouen els acabats interiors, la 
substitució d’elements sanitaris, 
enllumenat, radiadors i mobilia-
ri, així com una nova distribució 
dels banys, que ha permès incor-
porar serveis adaptats. El cost de 
renovació dels vestuaris ha estat 
de 252.000 euros. n

AJ. ROSESrenovació. La nova rampa millora l’accessibilitat

El servei d’Atenció al Ciuta-
dà i la Policia Local de Roses han 
rebut la formació del protocol 
d’actuació necessari per poder 
assessorar aquelles persones 
que hagin pogut veure vulne-
rats els seus drets civils i polítics.  
Els destinataris d’aquest servei, 
seran els ciutadans que hagin 
rebut un tracte cruel o una de-
tenció o empresonament arbi-
traris. També s’admetran casos 
amb víctimes de manifestacions 
d’odi o que afirmin haver patit 
una ingerència en els seus drets 
de llibertat d’expressió, d’asso-
ciació, de participació política i  
de reunió. El personal munici-
pal assessorarà i guiarà  les quei-
xes a través d’un formulari que 
s’enviarà a l’Oficina de Drets. En 
el moment en què aquest òrgan 
en rebi la comunicació, s’inicia-

Redacció l roses
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rà un període d’avaluació  per de-
terminar l’abast de la interven-
ció en els casos que siguin neces-
saris. Aquest protocol forma part 
d’una col·laboració entre l’Ajun-
tament de Roses i l’Oficina de 
Drets Civils i Polítics de la Gene-
ralitat, encaminada a detectar i 
donar resposta a aquestes vul-
neracions. n

Roses assessorarà en 
casos de vulneració 
de drets civils i polítics

serveis. assessoRament ciutadàY

tots aquells casos en 
què s’Hagi vulneRat un 
dRet civil o polÍtic

evalua cada cas i deteR-
mina el nivell d’inteRven-
ció en cada pRocÉs

Grau de Cobertura

oFiCina de drets

Y

Y

Atrapen un grup de pescadors 
furtius de corall al cap de Creus

suCCés. opeRació policialY

aMaGaT. Un agent mostra un exemplar de corall vermell ACN

Un operatiu format pels Agents 
Rurals, els Mossos d’Esquadra  i 
inspectors de Pesca va recupe-
rar 1,86 quilos de corall vermell, 
amagat dins de tres sacs per un 
grup de pescadors furtius. L’ope-
ració havia començat feia dies, 
quan un dispositiu dels Agents 

Redacció l Cap de Creus

nn

Rurals i de la Unitat de Mitjans 
Aeris, Aquàtica i Regional de Me-
di ambient de Girona  dels Mossos 
d’Esquadra es van anar tornant 
de manera ininterrompuda vigi-
lant la zona del cap de Creus. Ai-
xò va permetre interceptar els in-
fractors a la cala on havien apar-
cat els seus vehicles. Malgrat que 
no se’ls va trobar cap captura, el 

fet de portar equip d’immersió va 
fer sospitar els agents. El botí  no 
va ser localitzat fins a última hora 
de la tarda de dimecres passat. Al-
guns dels infractors tenien llicèn-
cia per treballar extraient corall, 
però la zona on se’ls va enxampar 
està inclosa dins una moratòria 
que en prohibeix l’extracció fins 
a l’any 2027.n
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L’Ajuntament de Vilajuïga ja 
té definit el cartipàs i la composi-
ció de les regidories pels propers 
4 anys. L’estructura està dividi-
da en cinc grans àrees: 1. Alcal-
dia i Regidories d’Hisenda, Per-
sonal, Seguretat i Ocupació i Ha-
bitatge, Urbanisme i Mobilitat; 2. 
Serveis i Equipaments Munici-
pals, Via Pública, Esports, Festes 
i Associacionisme; 3. Comunica-
ció i Transparència, Participació 
Ciutadana, Turisme i Comerç; 4. 
Salut i Serveis Socials, Cultura i 
Llengua, Gent Gran i Educació; 5. 
Medi Ambient, Infància i Joven-
tut, Igualtat de Gènere i Cohesió 
Social, i Compromís Nacional.
L’alcalde, Francesc Xavier Llo-
rente Cabratosa, estarà al capda-
vant d’Alcaldia i Regidories d’Hi-
senda, Personal, Seguretat i Ocu-
pació i Habitatge, Urbanisme i 
Mobilitat. A banda, Comunica-
ció i Transparència, Participació 
ciutadana, Turisme i Comerç se-
rà per la primera tinenta d’alcal-
dia, Paula Pairó Cortada. Cobra-
rà 1.945,08 € bruts anuals per una 

Redacció l vilajuïga  
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Estructura amb cinc grans àrees
Política. CaRtipàs de VilajuïgaY

El darrer ple de Saus, Cama-
llera i Llampaies va servir per 
aprovar el nou cartipàs muni-
cipal pel mandat del 2019-2023. 
L’estructura definida per l’equip 
de govern, format exclusiva-
ment per membres de Junts per 
Saus Camallera i Llampaies, 
deixa dues persones en cadas-
cuna de les quatre grans àrees en 
què s’estructuren les regidores.
L’alcalde, Esteve Gironès Her-
nàndes, s’encarregarà de la re-
gidoria d’Urbanisme, Mobilitat, 
Economia i Hisenda; Governa-
ció, Comunicació i Regim In-
tern. La primera tinença d’al-
caldia l’assumirà Motserrat Galí 
Morales, que també serà regido-
ra de Sanitat, Benestar Social, 
Medi Ambient, Esports, Joven-
tut i Oci; Ensenyament i Cultu-
ra. Mercè Hugas i Puigvert, sego-
na tinenta d’alcaldia, serà tam-
bé regidora de Sanitat, Benestar 
Social, Medi Ambient, Esports, 
Joventut i Oci; a més de Gover-

Redacció l SauS, camallera i llamPai.
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nació, Comunicació i Regim In-
tern. El quart membre de l’equip 
de govern, Joan Pascaul Sal-
meron, té adjudicades les regi-
dores d’Urbanisme, Mobilitat, 
Economia i Hisenda; Ensenya-
ment i Cultura. Els regidors de 
l’oposició, Miquel Casellas Her-
rero, Yanira Torrealba Pascuet  i 
Frances Ventalló Armengol, són 
tots membres de l’Assemblea Re-
publicana de Saus, Camellera i 
Llampaies.  n

Saus, Camallera i Llampaies 
reparteix les regidories

Política. CaRtipàs muniCipalY

L’ALcALdE. Esteve Gironès AJ. SAUS

dedicació parcial de 15 hores set-
manals. El segon tinent d’alcal-
dia serà Simó Colls Cortada, que 
coordinarà la regidoria de Ser-
veis i Equipaments Municipals, 
Via Pública, Esports, Festes i As-
sociacionisme, amb una dedica-
ció parcial de 8 hores setmanals, i 
tindrà una retribució bruta anual 
de 1.037,4 €.

La quarta gran àrea serà assig-
nada a la tercera tinenta d’alcal-
dia, Roser Ripoll Coll, que s’en-
carregarà de Salut i Serveis Soci-
als, Cultura i Llengua, Gent Gran 
i Educació. La regidoria de Me-
di Ambient, Infància i Joventut, 
Igualtat de gènere i Cohesió So-
cial i Compromís Nacional estarà 
liderada pel regidor Ricard Llo-
rente Carreras, que rebrà 518,64 € 
bruts anualment, per una dedica-
ció parcial de 4 hores setmanals.

Pels membres de la corporació 
que no tenen dedicació ni exclu-
siva ni parcial, s’estableix un sa-
lari de 10 € per cada assistència 
al ple. No es cobrarà ni per les as-
sistències a les sessions de la Jun-
ta de Govern Local ni per les co-
missions, ni tampoc es rebrà cap 

compensació econòmica per les 
reunions en les sessions especials 
de comptes.

Una altra de les mesures adop-
tades ha estat establir la celebra-
ció de les sessions ordinàries de 
la Junta de Govern Local, a les 
16 h, el primer i el tercer dilluns 
de cada mes, al Saló de Sessions 
de l’Ajuntament. n

El dimecres passat es van ini-
ciar els treballs per condicionar 
i millorar el camí ral que travessa 
per Palau-saverdera i que uneix 
les poblacions de Roses i Perala-
da. L’empresa encarregada de les 
obres és Rubau Tarrés SAU, que 
es va endur l’adjudicació el pas-
sat 5 d’abril, amb un pressupost 
de 53.216,77 euros. Inicialment 
el projecte incloïa el condiciona-

nn

infraeStructureS. ReCondiCionament de CamíY

Comencen les obres a Palau-saverdera per condicionar el camí 
ral que uneix Roses amb Peralada 

ment del ferm, la creació de cune-
tes i la millora dels encreuaments 
amb les carreteres que el traves-
sen, però l’Agència Catalana de 
l’Aigua, el Parc Natural dels Ai-
guamolls i la Diputació de Girona 
hi van presentar esmenes. En el 
projecte final s’hi afegiran esque-
nes d'ase, daus de formigó en les 
zones d'encreuament amb recs, 
tubs de desguàs i senyals d’es-
top a les interseccions que creuin 
amb les carreteres.n

Y treballS de millora

Llançà treu les ma-
les herbes 
nn  L’Ajuntament de Llança està  
portant a terme una campanya 
de per eliminar les males her-
bes dels carrers del poble. De 
moment ja s’ha treballat en di-
verses vies com aa el carrer Ar-
guilar i el carrer Provença. Amb 
aquesta campanya es vol millo-
rar la imatge i l’estat de les vies. 
Es preveu que els treballs de ne-
teja continuïn els propers dies. n

Redacció l Palau-Saverdera

EL trAm. recorregut de millora AJ. P-S

L’ALcALdE. Xavier Llorente AJ. VILAJUÏGA
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Cultura
espectacles

els festivalsY

Morat, Rozalén, o ‘La traviata’, entre molts altres
nn roses.  Aquest cap de setmana l’Alt Empordà ofereix un ampli ventall d’ac-
tuacions i espectacles musicals. Entre altres, en destaca el concert de Morat, 
Boney M. o Rozalén al Festival Sons del Món. Pel que fa al Festival de Peralada, hi 
haurà Camilla Nylund, Joseph Calleja i, la setmana entrant, La traviata . n

El municipi alt-empordanès es 
convertirà, un any més, en una vi-
la medieval. Durant els tres dies 
(6,7 i 8 de setembre) s’hi celebrarà 
la 29a edició del Festival Terra de 
Trobadors, la festa medieval de 
referència a Catalunya, que aple-
ga més de 40.000 espectadors, tal 
com detalla l’organització. 

Redacció/ACN l castelló d’empúries  
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El Terra de Trobadors 
creix en actuacions 
de petit format
Enguany, la vint-i-novena edició se celebrarà a Castelló del 6 al 8 de setembre i 
oferirà unes 200 activitats centrades en el comerç i els mercats medievals

festival. medievAl de RefeRèNCiA A CAtAluNyAY

gran torneig de cavallers. És una de les activitats que concerta més nombre de públic À. REYNAL PresentaciÓ. es va fer ahir, dilluns, al matí HORA NOVA

temÀtica i activitats. Enguany 
el certamen històric recordarà la 
figura del comte Hug V i  el comerç 
i els mercats medievals. Amb la 
col·laboració de més d’una vinte-
na d’entitats del municipi, l’esde-
veniment programa per aquesta 
edició més de 200 activitats de di-
verses disciplines artístiques, de 
teatre, música, circ o dansa, entre 
altres, així com recreacions histò-

riques, combats de cavallers, es-
pectacles de foc, un gran mercat 
medieval amb més d’un centenar 
de parades d’artesans i comerci-
ants, una gran oferta gastronò-
mica i conferències, entre altres 
propostes. 

el petit format. Una de les apos-
tes i novetats d’enguany és l’aug-
ment, d’un 20%, de les represen-

tacions de petit format i de car-
rer. Els espectacles tindran lloc 
simultàniament a diversos espais 
de Terra de Trobadors amb la vo-
luntat d’oferir una millor distri-
bució dels espectadors, evitar al 
màxim possible les aglomeraci-
ons i millorar, així, la confortabi-
litat del públic. Hi haurà compa-
nyies com ara Carro de Somnis, 
Le Théâtre des 33, Fèlix Brunet 
o Traüt Espectacles; de dansa, 
amb Cia. Un Sol Traç, la Crema-
llera o l’Esbart Dansaire de Caste-
lló d’Empúries, o de música, amb 
Les Monts Rieurs, Sübitus, L’Os 
Pedrer, Els Berros de la Cort o Aci-
breira, per citar-ne només alguns.

Pel que fa als espais, La llotja, la 
plaça Mossèn Cinto Verdaguer, la 
de Jaume I i altres punts del centre 
històric tornaran a ser els escena-
ris del Mercat Medieval. Desta-
quen que la programació inclou 
les recreacions històriques de 
l’esdeveniment com ara la inau-
guració, el Gran Sopar Medieval, 
la Batalla Campal al pont vell o la 
clausura. 

mÉs participació. El festival obri-
rà per primera vegada una Esco-
la de combat on s’impartiran ta-
llers gratuïts per a petits i grans, 
que podran aprendre tècniques 
de lluita medieval i posar-les en 
pràctica en petits enfrontaments 
entre els participants. La pro-
posta s’afegeix a altres activitats 
participatives com la Zona Petits 
Guerrers o la Zona Joves Herois, 
que són espais temàtics amb pro-
postes d’entreteniments i jocs per 
a la mainada. El director artístic 
del certamen, Guillem Fernán-
dez-Valls, detallava que les famí-
lies «fins i tot s’hauran d’organit-
zar si volen participar en totes», 
en declaracions a ACN. 
A banda, el Centre d’Estudis Tro-
badorescos de l’Ajuntament de 
Castelló d’Empúries i l’Institut 
de Llengua i Cultura Catalanes 
(ILCC), i la Secció Francesc Eixi-
menis, de la Universitat de Giro-
na, organitzen de manera con-
junta, un any més i des de l’any 
2000, el cicle de conferències 
«Miquel Pujol Canelles». n 
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Aquest cap de setmana el Fes-
tival Sons del Món tancarà la seva 
edició amb un total de tres con-
certs: Morat, Boney M. i Rozalén. 
El dijous serà el torn dels colom-
bians Morat, considerada la ban-
da del moment. Després de la gira 
per Llatinoamèrica i Estats Units, 
el quartet colombià arriba a l’Alt 
Empordà per presentar el seu úl-
tim treball, Balas perdidas. I amb 
cançons com ara Como te atre-
ves, Besos en guerra o Cuando na-
die ve s’han convertit en himnes 
d’una generació. Farà de teloner, 
el cantant empordanès, Cesc. 

M. A. l roses

nn

Morat, Boney M. i Rozalen, a la 
Ciutadella de Roses
El certamen de música 
ha comptat amb noms de 
renom com Texas, The 
Original Wailers,  Luz 
Casal o Ramon Mirabet

festival. sons del Món 2019Y

roZalÉN. Tancarà el certamen un 
dels referents de la cançó d’autor 
espanyola dels últims anys. A Ro-
ses presentarà el seu darrer tre-
ball, Cuando el río suena. La can-
tant és coneguda com una gran 
defensora dels drets socials i és 
capaç de captivar qualsevol tipus 
de públic. n

SONSDELMONConCerts. seran la nit del dijous, divendres i dissabte

BoNeY M. Serà, sens dubte, un dels 
concerts de l’estiu a la comarca, 
Boney M., un dels grans grups de 
la Música Disco dels 70. Liderat 
per Maizie Williams, celebrarà 
el seu quarantè aniversari diven-
dres, 2 d’agost, amb temes com 
Brown Girl in the Ring, Ma Bake 
o Daddy Cool, entre altres. 

La cantant oferirà un dels 
concerts del festival VinyaSons 
Ametllet Orígen 2019, el pròxim 
dissabte, 3 d’agost, a les 20 h al 
celler La Vinyeta. El celler ofe-
rirà una visita a les seves instal-
lacions i, en acabar, el concert 
s’oferirà al públic la degusta-

Redacció l Mollet de peralada
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ció d’un menú ideat pel xef Héc-
tor Marina, de la mà d’Ametller 
Origen, el patrocinador princi-
pal del certamen musical. El ci-
cle de concerts es complemen-
ta amb el que oferirà la formació 
In Crescendo al Mas Geli, a Pals. 
Cal destacar que el concert de 
Sara Pi ja ha penjat el cartell de 
sold out. n

Sara Pi actua al festival 
VinyaSons, a La Vinyeta

Música. MúsicA i viY

primer projeCte. De la mà del productor brasiler enrico moreira FB SARA PI

El Festival Castell de Perala-
da presenta una nova producció 
pròpia amb Paco Azorín com a di-
rector i responsable de l’espai es-
cènic.  La traviata (sempre libera) 
d’Azorín vol fugir dels tòpics i fer 
un gir per veure i gaudir d’aques-
ta història d’amor sota una nova 

M. A l peralada

nn

El Festival de Peralada presenta 
la nova producció pròpia

‘la traviata’. les nits del 5 i 7 d’AgostY

senyador Ulises Mérida: Azorin 
detallava que «Mérida té molt 
bon gust per vestir la dona, a més 
de fer-ho d’una manera molt sen-
zilla i espectacular». La veu pro-
tagonista de la soprano Ekaterina 
Bakanova comptarà amb la mú-
sica del Cor Intermezzo al cos-
tat de l’Orquestra Simfònica del 
Gran Teatre del Liceu. n

 MIQUEL GONZÁLEZArXiU. imatge de la presentació de ‘La traviata’, a Barcelona

perspectiva: la d’una dona allibe-
rada. L’espectacle es podrà veure 
el dilluns 5 i el dimecres 7 d’agost. 
I en declaracions a aquest mitjà, 
el director,  Paco Azorín, va ex-
plicar que la posada en escena de 
la nova producció serà «contem-
porània, estètica i molt elegant». 
Afegia un dels detalls de l’espec-
tacle, la col·laboració amb el dis-

El festival Portalblau es tras-
llada aquest cap de setmana a 
l’escenari de Mar d’en Manas-
sa, que té la badia de Roses com 
a teló de fons. El festival acull 
les últimes actuacions musicals 
d’aquesta edició amb els con-
certs de Pau Riba, Anna Roig & 
Àlex Cassanyes Big Band Project 
i Orpheus XXI. El divendres se-
rà l’última activitat dedicada  a 
conscienciar sobre el drama dels 
refugiats al Mediterrani. La for-

Redacció l l’escala  
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mació Orpheus XXI és un con-
junt musical de caràcter profes-
sional format per músics immi-
grants i refugiats procedents de 
diversos països de la mediterrà-
nia. L’endemà, Pau Riba actuarà 
per primera vegada a Portalblau 
dins la seva gira 50 anys de Di-
optria. El cicle de concerts es 
tancarà diumenge amb l’actu-
ació d’Anna Roig & Àlex Cassa-
nyes Big Band Project, que han 
unit els seus talents creatius per 
proposar un viatge per la cançó 
francesa. n

Portalblau tanca la seva 12a 
edició a la Mar d’en Manasa

festival. MúsicAY

pAU riBA. serà la primera vegada que el cantant actuï al festival PORTALBLAU
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SONS DEL MÓNFANS DEL SOL, és l’últim treball dels osonencs

Fans del sol, fans d’Oques Grasses
oques grasses, al festival sons del mónCRÒNICA

La Ciutadella de Roses va vi-
brar divendres amb una festa 
musical que feia ballar grans i 
petits. El concert d’Oques Gras-
ses, que no va començar abans 
de la mitjanit, va desplegar el bon 
rotllo dels osonencs amb notes 
potents i el seu ampli ventall 
d’instruments. Sense cadires, 
com en altres concerts de Sons 
del Món, el públic es va encoma-
nar de seguida de l'ambient fes-
tiu. Amb l’arrencada del tema Se-
rem ocells es van anar succeint 
els hits d’aquesta banda de pop 
català que tant sona a les emis-
sores musicals del país. L’himne 
In the night va ser el més esperat  
i, sens dubte, Els passos impor-
tants va emocionar els seguidors. 
Els Oques Grasses van tenir com 
a teloners els terrassencs Sense 
Sal. Doble festa a Roses. n

Gemma Visa l roses

nn

Aquest cap de setmana el Fes-
tival Castell de Peralada ha viscut 
una de les seves nits més màgi-
ques amb el debut de l’espectacle 
El Quijote del Plata. Des del festi-
val expliquen que la companyia 
uruguaiana Ballet Nacional So-
dre, capitanejada pel bilbaí  Igor 
Yebra, presentava per la primera 
vegada que aquest muntatge de 
nova creació a Espanya, fet que 
també ha marcat l’inici d’una gi-
ra a l’estat on, a més de Peralada, 
visitaran els festivals d’Almagro, 
San Lorenzo d’El Escorial, Sagunt 
i Santander.

‘eL QUIJoTe DeL PLATA’. Tal com 
detallen, la història transcorre 
a la biblioteca d’on els ballarins 
van anar i sortint vivint diverses 
aventures quixotesques. El paper 
dels llibres va ser un element molt 
important de l’obra, ja que han es-
tat els llibres els que han endinsat 
als ballarins i ballarines en aven-

Redacció l PerALADA
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Debut del Ballet Nacional Sodre, de l’Uruguai, amb 
un espectacle farcit de folklore i accent espanyol 
Igor Yebra, Blanca 
Li i Hugo Millán van 
conversar dins el cicle 
Diàlegs, del Campus 
Peralada 

FesTIVAL. CASTELL DE PERALADAY

prESENtACió AmENA. Sílvia Soler i la historiadora isabel Guzman, que va conduir l’acte ÀNGEL REYNAL

EL QuixoT hA uniT A 
PERALADA DuES CuLTuRES 
Amb un PATRimoni Comú

eL QUIxoTY

tures viatges. La música va anar 
a càrrec de l’Orquesta Simfónica 
del Sodre amb músiques de com-
positors que van tenir una relació 
o una inspiració popular amb El 
Quixot i el folklore espanyol. Per 
tant, el públic va poder gaudir de 
peces de compositors com Georg 
Philipp Telemann, Charles Koe-
chlin, Claude Debussy, Mauri-
ce Ravel, Mijaíl Glinka, Camille 
Saint-Saëns, Emmanuel Chabri-
er, Nikolái Rimsky-Kórsakov i 
Alexander Glazunov. 

DIÀLeGs. La Biblioteca del Castell 
de Peralada, que  alberga una im-
portant col·lecció de Cervantes 
amb més d’un miler d’exemplars 
d’El Quixot de la Manxa, va aco-
llir també un diàleg entre el di-
rector artístic, Igor Yebra; la core-
ògrafa, Blanca Li, i Hugo Millán, 
dissenyador d’escenografia i ves-
tuari. n

Peralada penja el ‘sold out’ al concert de Pink Martini

Y MÚsICA. FESTiVAL D’ESTiu

nn Ni la pluja va aturar la gira dels 
pink martini, que va fer l’única 
actuació de l’estiu musical cata-
là amb la nova gira de la banda, 
que ha implicat el retorn a la for-
mació de la cantant Storm Large. 
La cantant va fer un recorregut a 
les cançons més mítiques sedu-
int el públic del Festival Castell 
de peralada. [Foto: À. r.] n

VA SER un EnREGiSTRAmEnT 
DE LA mATEixA oRQuESTA 
SimFóniCA DEL SoDRE

MÚsICAY
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música. a l’escala

exposició. fins al 14 d’agost

exposició. 10 anys d’empordoneses

Arriba la tradicional Cantada d’Havaneres
nn La 42a Cantada d’Havaneres de l’Escala, organitzada per la Pe·
nya Blaugrana de l’Escala amb el suport de l’Ajuntament, se ce·
lebrarà el primer dijous d’agost, el dia 1, a la zona de la Platja. El 
presentador de la cantada serà, un any més, Espartac Peran, i Els 
grups convidats d’aquest any són Port Bo, Barca de Mitjana i l’Es·
pingari. El cartell és obra de la dissenyadora Ester Verdaguer.  n

S’inaugura ‘A pos-
teriori 2.0’
nn La Societat Amistat presenta 
una exposició que es podrà vi·
sitar fins al 14 d’agost. La mos·
tra està formada per 5artistes, 
a Cadaqués. Tots els partici·
pants tenen la seva trajectòria 
en projectes internacionals i 
enguany la temàtica és de visi·
ons, natura i màquines. n

Sessió fotogràfica per a 'La Comunitat'
nn L’exposició està protagonitzada per un recull fotogràfic de totes 
les persones que al llarg dels anys han format part del cicle d’Em·
pordoneses. Per tal d’aconseguir les fotografies d’aquesta instal·
lació, el fotògraf  i autor de les imatges, Àngel Reynal, farà una ses·
sió fotogràfica dimecres, 31 de juliol, a Ca l’Anita (Roses).n

Els treballs realitzats per una 

El Foment de la Sardana Pep 

trentena d’estudiants de diver·
ses universitats, en el marc les ex·
cavacions del 73è curs d’arque·
ologia d’Empúries, han deixat 
al descobert la façana portuària 
de la ciutat grega. Tal com deta·
llen, l’actuació ha permès fer vi·
sible la part superior del penya·
segat que marcava el límit de la 
zona amb la fondalada de l’antic 
port. Els sectors on s’ha treballat, 
a més, han permès documentar 
construccions i nivells que per·
tanyen a la primera ocupació del 
nucli durant la segona meitat del 
segle VI aC, a banda d’altres edi·

Ventura de Figueres disposa d’un 
arxiu de 5.000 partitures de sar·
danes, algunes encara inèdites; 
bona part d’aquestes partitures 
són, a més, molt antigues. El Fo·
ment, amb la Fundació Bancària 
“La Caixa”, va signar la setmana 
passada un acord de col·laboració 
per comprar un escàner docu·

redacció/acn l empúries

redacció l figueres

nn

nn

Descobreixen la façana 
portuària de la ciutat grega

El Foment de la Sardana Pep 
Ventura de Figueres signa un acord 
de col·laboració amb ‘La Caixa’

La troballa ha estat 
possible gràcies 
als treballs d’una 
trentena d’estudiants 
universitaris

patrimoni. 73è curs d’arqueologia d’empúries

Documentació. digitalitzar la història

Y

Y

catalanes, de l’Estat espanyol i 
d’Itàlia i Alemanya han partici·
pat en les activitats programades 
en el marc del Curs Internacional 
d’Arqueologia d’Empúries. Per 
segon any, les activitats han girat 
entorn del projecte de recerca im·
pulsat pel Museu d’Arqueologia i 
per aprofundir en el coneixement 
dels antics espais portuaris. n

ACNTOMBES. La troballa ha permès completar el coneixement de l’espai funerari

mental que permeti digitalitzar 
totes les sardanes i, d’aquesta ma·
nera, entitats, agrupacions sar·
danistes, cobles, investigadors 
i persones interessades les tin·
dran a l’abast. Aquest és un dels 

reptes de la Junta actual del Fo·
ment: recopilar i difondre parti·
tures de sardanes. La presiden·
ta de l’entitat sardanista, Mont·
serrat Mauné, destaca que l’arxiu 
del Foment de la Sardana «creix 
cada any amb donacions de par·
ticulars. Ens preocupava molt el 
mal estat de moltes de les partitu·
res, escrites a mà i sobre un paper. 
Amb aquest escàner, la conserva·
ció en queda garantida». n 

ficis d’època hel·lenística i roma·
na. L’excavació d’algunes tom·
bes ha permès també completar 
el coneixement de la reocupació 
d’aquest sector com a espai fune·
rari.

estuDiants uniVersitaris. Du·
rant tres setmanes, 27 estudiants 
vinguts de diverses universitats 

Festival Hullabaloo 2019

Joina

Diumenge 4 d’agost a les 21h
PLAÇA DE LA CATE

ENTRADA GRATUÏTA

Festival Hullabaloo 2019
San Ima (Brasil)

Marialluïsa
Bounties

Dissabte 10 d’agost a les 21h
PLAÇA DE LA CATE

ENTRAENTRADA GRATUÏTA

Més informació i venda d’entrades a:
www.lacate.cat

l a s i n g at u r a s erv i r à 
per comprar un escàner 
documental 
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«General», «Mariscal»... així començaven les nostres 
converses telefòniques setmanals quan tu agafaves el 
petit telèfon que tenies per trucar-me o jo m’avançava. 
Sempre eren converses interessants, i fèiem una valora-
ció de com ens havia anat la setmana o si hi havia algu-
na novetat a comentar de la Federació, o si necessitava 
consell d’una persona que sempre tocava de peus a terra.  

General, aquelles converses les trobaré a faltar, així 
com els nostres dinars a Llançà o últimament a Maçanet 
de Cabrenys, el lloc que vas escollir per acabar els teus 
dies, perquè era el lloc on va iniciar la teva vida. Curiós, 
oi? Sembla que tots alguna vegada tornem als nostres 
orígens, i tu mai els vas abandonar.  

Lluís, has deixat un buit a l’Associació d’Hostaleria de 
l’Alt Empordà i a la Federació, que serà difícil d’omplir, 

nn i tota aquesta família et trobarem molt a faltar. Els teus 
consells, la teva generositat, les teves paraules clares i 
sense embuts i els teus he, he, he!, quan reies. Sempre re-
cordarem el que has fet per al món de l’hostaleria de les 
comarques gironines i de Catalunya, perquè amb el teu 
ímpetu i estima pel territori vas portar el nom de la Costa 
Brava arreu. Mai n’estarem prou agraïts, perquè la Costa 
Brava és el que és gràcies a figures com la teva. Un refe-
rent pel nostre sector. 

Aquesta família hostalera sempre et recordarem i et 
portarem amb nosaltres. Descansa en pau, amic meu. 

ANTONI ESCUDERO I mARTíNEz

Antoni Escudero i Martínez
President de la Federació d’Hostaleria de les comarques de Girona

Més de 60 anys dedicats l’hostaleria  i el turisme i 
amb gran passió  i entusiasme. Tota una vida! En Llu-
ís  entenia com ningú aquest ofici i a ell li agradava dir 
que no sabia fer-ho de cap altra manera que no fos amb 
honradesa. 

De molt jovenet va començar a treballar al món de 
l’hostaleria, on va  aprendre des de baix l’ofici, primer 
a l’Hotel Colón de Barcelona i després al Terraza de Ro-
ses, al President, el Rally i el Motel Empordà de Figue-
res  fins que, com a gran emprenedor, va poder impul-
sar els seus propis negocis: el llavors El Senglar _que 
poc després es convertiria en els Caçadors de Maçanet 
de Cabrenys_, la Gacela de la Jonquera, la Goleta, Els 
Pescadors  i finalment el Mos de Llançà. El 2002 van fer 
la darrera renovació al restaurant Els Pescadors i ac-
tualment és un establiment destacat en el panorama 
gastronòmic.

 A l’Hotel Terraza de Roses va conèixer l’Anna Maria 
Punset, amb qui va iniciar el seu projecte de vida per-
sonal i també professional. Orgullós que dos dels seus 
quatre fills poguessin continuar al capdavant dels dife-
rents establiments, deia que es volia jubilar del tot però 
la veritat és que no sabia estar sense el contacte diari amb 
el món de l’hostaleria. Gran conversador i  amb un gran 
humor que va saber conservar fins al darrer dia.

Va recórrer el món promocionat la seva estimada Costa 
Brava, tot i que tenia molt clar que el seu món més apre-
ciat transcorria entre Maçanet de Cabrenys i Llançà. 

nn Tots recordem amb quina gran emoció va rebre el no-
vembre passat la insígnia d’or i brillants que li va entre-
gar l’Associació d’Empresaris d’Activitats d’Hostaleria 
de l’Alt Empordà, que ell ha presidit fins a l’últim mo-
ment i  durant 35 anys.

Home d’una gran generositat, compromès  i altruista, 
va aconseguir fer realitat un dels grans projectes del sec-
tor: l’escola d’Hostaleria de Vilamalla.

En Lluís va ser un dels grans defensors de la cuina tra-
dicional i del producte del territori com a element desta-
cat de la gastronomia empordanesa i sempre anava bus-
cant l’excel·lència. A més, va ser un dels promotors del 
col·lectiu la Cuina del Vent. 

Va ser un dels fundadors de la Federació d’Hostaleria 
de les comarques gironines  i també del Patronat de Tu-
risme Costa Brava Pirineu de Girona, on ha ostentat di-
ferents càrrecs.

La seva gran inquietud el va portar també a ser un dels 
primers promotors de la creació de producte turístic 
amb una de les rutes de senderisme de referència: la de 
Cotlliure a Cadaqués.  

Aquests són només alguns dels molts projectes que 
han deixat un gran llegat al sector. 

Amb tu, l’Associació ha estat una gran família.
Gràcies pels teus consells, president!

ASSOCIACIó D’EmpRESARIS D’ACTIvITATS D’HOSTAlERIA DE l’AlT EmpORDà

Associació d’Empresaris d’Activitats 
d’Hostaleria de l’Alt Empordà

Tota una vida dedicada amb gran passió a l’hostaleria i el turisme
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MOMENT DE LA CANTADA D’HAVANERES. A l’entrada de l’església ÀNGEL REYNAL MULTITUD. De persones que van dir adeu a Lluís Fernández i Soler ÀNGEL REYNAL

Lluís Fernández i Soler: un professional de cap a peus i un gran amic
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Y penyes

La PB Alt Empordà, al Trofeu Joan Gamper
nn La Penya Blaugrana Alt Empordà-Figueres organitza aquest 
diumenge, 4 d’agost, el primer trajecte de la temporada 2019-2020. 
Ho farà amb motiu del Trofeu Joan Gamper, que enfrontarà l’equip 
amfitrió, el Barça, contra l’Arsenal anglès. La sortida de l’autocar 
tindrà lloc a les 16 h des de davant l’ambulatori, i les reserves s’han 
d’efectuar trucant al telèfon 608 094 039.  n

CURsAY

La Rebentarocs de Calabuig voreja els 200 participants
nn Calabuig va acollir el passat dissabte la quarta edició de la cursa popular Rebentarocs, una prova que 
enguany ha acollit gairebé 200 participants; 185, en concret. En la distància més llarga, d’11 quilòmetres 
de recorregut, es van imposar Jordi Rabionet i Yamilet Banegas, mentre que a la prova curta, de 6 quilò-
metres, els qui van pujar al calaix més alt del podi van ser els atletes Pau Sagué i Carmen Rodríguez. La 
prova compta amb el suport de l’Ajuntament de Bàscara, Calabuig i Orriols, del Consell Esportiu de l’Alt 
Empordà i de la Diputació de Girona.  n

Des del passat dilluns 22 de 
juliol estan obertes les inscrip-
cions per participar en les dife-
rents travessies de natació que se 
celebraran properament a Roses 
coincidint amb la festa major. 
Com en les anteriors edicions, 
enguany tindran lloc les tres ac-
tivitats tradicionals: la Traves-
sia Local Trofeu Enric Badosa 
(11 d’agost), la Mini Travessia (11 
d’agost) i la Travessia al Port de 
Roses (15 d’agost). Les inscrip-
cions es podran fer fins al dia 9 
d’agost. 

Redacció l Roses

nn

Pel que fa al Trofeu Enric Ba-
dosa, aquest 2019 se’n celebra la 
34a edició, i consta d’un recor-
regut d’uns 700 metres que con-
sistirà a fer la volta als dos espi-
gons de la riera dels Ginjolers. 
La Mini Travessia, d’altra ban-
da, està adreçada a tots els ne-
dadors que per edat o nivell ne-
cessitin fer una distància menor, 
en aquest cas de 200 metres. I fi-
nalment, la Travessia al Port de 
Roses celebrarà enguany la se-
va 83a edició. En aquest cas, les 
inscripcions per poder-hi parti-
cipar s’allargaran fins al pròxim 
dia 13 d’agost. n

Les travessies de 
Roses, en marxa

nAtACióY

Y pesCA espoRtiVA

Sant Pere, feu de la 6a 
prova de La Perola
nn El Club de Pesca Esporti-
va Roses-La Perola va realitzar 
el dissabte 20 de juliol la sisena 
prova de la 10a Lliga de Surfcas-
ting, que es va celebrar a la plat-
ja de Sant Pere Pescador amb la 
participació de 24 socis del club 
rosinc. El vencedor de la jornada 
va ser Leandro Caceres. Ara, el 
club efectuarà una aturada per 
l’af luència de turistes i el prò-
xim social no es farà fins al dia 31 
d’agost a la platja de Riells. n

Y Atletisme

El CAF obre inscripci-
ons per la 2019-2020
nn El Club Atletisme Figueres ja 
comença a preparar la pròxima 
temporada 2019-2020. En aquest 
sentit, l’entitat alt-empordanesa 
ja ha obert les inscripcions per-
què els futurs atletes que ho de-
sitgin es puguin inscriure al 
club. El CAF disposa de grups 
per a totes les edats des del 2014. 
Per a més informació, els inte-
ressants poden enviar un correu 
al cafigueres@gmail.com.  n
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La pivot de Roses Laia Moya jugarà
el Preeuropeu de 3x3 amb Espanya
sub-18
Ddg  30.07.2019 | 00:45

La rosinca Laia Moya jugarà aquest proper cap de
setmana el Preeuropeu 3x3 de Rieti (Itàlia) amb la
selecció espanyola sub-18. La seleccionadora, la
figuerenca Anna Junyer, ha convocat la pivot del
GEIEG Uni i Marta García i Camen Villalobos del
Segle XXI i Laia Lamala del Sant Adrià. A Rieti es
decidiran les places per al Campionat d'Europa de
Tiflis (Geòrgia). Moya ha combinat aquesta
temporada el júnior de l'Uni amb l'equip de Copa
de Catalunya del Citylift GEiEG amb qui ha pujat a
Lliga Femenina-2, a banda d'anar convocada en
alguns partits amb el primer equip de l'Spar Citylift
Girona. L'exbase ACB Jaume Comas entrena la
seleecció masculina que competirà a Rieti.

Més informació

El filial i el juvenil comencen els entrenaments.

Aday recupera el somriure.

24 minuts ha jugat aquesta pretemporada.

Rep les nostres newsletters al teu email Apunta-t'hi
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Seleccions

El futbol, el motor de
l'economia
A Catalunya el futbol va generar un impacte equivalent a
l’1,21% del PIB autonòmic, fins als 2.641 milions
d'euros a l'any

Futbol Bàsquet F1 Motos Ciclisme

Fútbol
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1. Sanitat ordena retirar aquest medicament per a
pacients amb hipertensió i insuficiència
cardíaca

2. Un mosso d´esquadra gironí qualfica la Policia
Nacional i la Guàrdia Civil de "terroristes
uniformats"

3. Un conductor begut s´adorm en un semàfor i l
´acaba despertant (i multant) la policia local

4. Descobreixen 2.500 pneumàtics abandonats al
solar d´un antic kàrting

5. Cinc trucs per evitar que et robin a casa durant
les vacances

6. Aquests són els riscos de no canviar-se el
banyador moll

7. Evacuen a l´hospital un nadó després d´un
accident de trànsit a Lloret

8. Un total de 50 empreses tornen de Madrid a
Catalunya durant primer semestre

9. Rescaten dos escaladors a la costa de l´Estartit

10. «El nostre hotel està ple de joves que fan soroll»

1. El traductor de desitjos dels clients

2. Problemes per circular per l´AP-7 a Borrassà per
l´incendi d´un camió de matinada

3. El Govern usarà les declaracions de renda per
fer l´estadística del lloguer

4. El Trueta utilitza per primer cop un clau
magnètic per allargar un fèmur

5. Cartes

6. Peralada oferirà «La Traviata» més lliure i
empoderada

7. Xarim Aresté aterra a Sant Feliu a ritme de rock
català

8. Sensibilitat a flor de pell amb la prodigiosa veu
de Pastora Soler

9. «Retrobem la sarsuela» torna a Santa Cristina d
´Aro el proper 10 d´agost

10. Platja d´Aro organitza tres curses per unir
esport i natura
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Usos i abusos polítics
Thomas Spieker  30.07.2019 | 00:45

L'actual atzucac de la política espanyola demostra, una vegada més, la manca de responsabilitat dels
que diuen tenir «vocació» per defensar la «res pública» i que – lluny d'això –només demostren una
incansable capacitat per entestar-se en les seves pròpies postures i en senyalar sempre l'adversari
com a «culpable». En l'entretant, el país i les seves institucions pateixen una paràlisi quasi total que
ens costa als ciutadans milers de milions d'euros que no recuperarem mai més. Però que no s'alarmi
ningú. L'Estat és ben capaç d'empresonar i de castigar amb elevades multes tot un govern
democràticament elegit només per haver dut a terme allò que van prometre als seus programes
electorals. En canvi, la malversació per causa de les seves pròpies mancances no serà ni tan sols
objecte de cap investigació.

Però perjudicis, els polítics no només els causen «a Palau» o a les «altes» institucions que
representen. Les limitacions de les seves gestions descendeixen fins els municipis més petits. A
Roses, per exemple, el molt estimat regidor de Seguretat Ciutadana, davant la seva incapacitat per
aturar el top manta, les ocupacions il·legals de cases o la venda de droga en plena via pública, va
decidir, l'any passat, que s'havia de «netejar» el nucli antic de la «mala» imatge que donaven les motos
i motocicletes circulant i aparcant en carrers normalment reservats per a vianants. I ho va fer multant
l'aparcament dels bicicles motoritzats com a «vehicles» (en lloc de fer-ho com a motocicletes, que els
hauria costat menys de la meitat als propietaris) amb sancions de 200 euros cadascuna. Però no se'n
va recordar que al poble paguen impost de circulació milers de motos i que d'aparcaments per a elles
n'hi havia ben pocs. Davant les protestes, van crear un munt de nous aparcaments «específics» –això
sí, en plena zona d'ús exclusiu per a vianants! A una d'elles van cremar fins set vehicles la revetlla de
Sant Joan. I sort que no hi van haver víctimes a la casa que va cremar, tot darrere. Però la culpa
òbviament no fou de l'Ajuntament, que naturalment no es farà càrrec de les conseqüències del
vandalisme que és incapaç d'aturar.

El llistat de despropòsits és llarg. Un altre exemple és el dels contenidors soterrats. Fa uns anys van
créixer com a bolets perquè el govern autonòmic va incentivar la seva construcció amb fortes
subvencions. Però tècnics i polítics foren incapaços de calcular les veritables necessitats als barris, a
pesar de tenir anys i panys d'experiència en la recollida selectiva de deixalles. La conseqüència és que
avui conviuen contenidors soterrats amb els altres de «tota la vida» i que tot plegat genera àrees de
brutícia totalment tercermundistes.

Més informació

Orwell i Unamuno.

«Ma liberté».

De la lluna a la terra.
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HOME  ROSES  SALUT  ROSES HA ACONSEGUIT 119 DONACIONS DE SANG DURANT LA DARRERA
JORNADA

Aquest passat dissabte l’Associació de Donants de Sang Girona i el Banc de

Sang i Teixits va organitzar una nova jornada de donació al Teatre Municipal

del Municipi. El resultat 119 donacions, 15 oferiments que no han pogut

donar, 16 donacions de plasma i s’han aconseguit fins a 20 nous donants.

La seva tasca ha contribuït a recollir la sang necessària perquè tots els

hospitals i clíniques de Catalunya puguin dur a terme intervencions

quirúrgiques, tractaments oncològics, trasplantaments d’òrgans i d’altres

malalties.
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